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အသြင္ကူးေျပာင္းမႈ ခရီးစဥ္လမ္းျပေျမပုုံ - မေလးရွားအနာဂတ္ 
မဟာဗ်ဴဟာ ၂၀၀၉ -၂၀၁၀ 

၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ နာဂ်စ္ရာဇတ္သည္ ၂၀၀၉ ခုုႏွစ္ဧၿပီလတြင ္စတင္တာ၀န္ထမ္းေဆာင္ေသာအခါ သူသည္ 
မေလးရွားအား လမ္းေၾကာင္းသစ္ေပၚသိုု႕ တင္ႏိုုင္ရန ္ရည္ရြယ္ခဲ့သည္။ ႏိုုင္ငံစီးပြားေရးသည ္ကမၻာလံုုးဆိုုင္ရာ 
ေငြေၾကးအက်ပ္အတည္းေၾကာင့္ ေႏွာင့္ေႏွးေနၿပီး ျပည္သူမ်ားသည္လည္း အစိုုးရလုုပ္ရည္ကိုုင္ရည္ႏွင့္ 
ပတ္သက္ၿပီး မေက်နပ္ျဖစ္ႏိုု္င္ၾကသည္။ ထိုု႕ေၾကာင္ ့၁၉ ၅၇ခုုႏွစ္တြင ္ၿဗိတိသ ွ်မွလြတ္လပ္ေရးရၿပီး ေနာက္ပိုုင္း 
အုုပ္ခ်ဳပ္ေရးညႊန္႕ေပါင္းတြင ္အဆိုုးဆံုုးျဖစ္သည့္ မဲရလာဒ္ထြက္ေပၚလာခဲ့သည္။ 

တိုုင္းျပည္အား လမ္းေၾကာင္းသစ္ေပၚတင္ႏိုုင္ရန္ နာဂ်စ္သည္ အစိုုးရအဖြဲ႕တြင ္ရာထူးသစ္ျဖစ္သည့္ 
အမ်ိဳးသားေပါင္းစည္းေရးႏွင့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္စီမံခန္႕ခြဲမႈ၀န္ႀကီးရာထူးကိုု ဖန္တီးခဲ့ၿပီး အာဏာရ ညႊန္႕ေပါင္းပါတ ီ
ဥကၠဌျဖစ္သည့္ ခိုုစုုကြန ္Koh Tsu Koonကိုု ခန္႕အပ္တာ၀န္ေပးခဲ့သည္။ Koh သည္ အဖြဲ႔ဖြဲ႔ၿပီး ေခါင္းေဆာင္ပိုုင္း 
ဦးစားေပးမႈမ်ား ခ်မွတ္ႏိုုင္ရန ္အစိုုးရအဖြဲ႕ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲစီးရီးမ်ား ေတာက္ေလ ွ်ာက္ ျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ 

အဖြဲ႕သည ္စီးပြားေရးေကာင္စီအား တိုုင္းျပည္၏ စီးပြားေရးျမင့္တက္လာရန ္တာ၀န္ေပးခဲ့ၿပီး 
မေလးရွားလူမႈ႕အသိုုင္းအ၀ိုုင္းတြင ္အဖြဲ႕၀င္အမ်ိဳးမ်ိဳးႏွင့္ ေတြ႕ဆံုုေဆြးေႏြးခဲ့သည္။ ႏွစ္ႏွစ္အတြင္း အဖြဲ႕သည ္
အမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာကိုု ခ်မွတ္ရန ္ရွာေတြ႕ခဲ့သည္။ အထက္မွ အားေကာင္းသည့္ 
ဦးေဆာင္မႈႏွင္ ့ေဒတာအခ်က္အလက္မ်ားႏွင့္ သုုေတသနမ်ားေၾကာင့္ ဦးစားေပးမ်ားကိုု တန္းစီႏိုုင္ခဲ့ၿပီး 
သေဘာတူလက္ခံမႈမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ 

မဟာဗ်ဴဟာသည္ အစိုုးရ စြမ္းေဆာင္ရည္ကိုု တိုုးတက္ေစၿပီး ပုုဂၢလိက ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံမႈမ်ား တိုုးတက္လာသည္။ 
မည္သိုု႕ပင္ျဖစ္ေစကာမ ူျပည္သူ႕တုုန္႕ျပန္မႈမ်ားမွာ ေရာေထြးေနၿပီး လုုပ္ငန္းႀကီးတစ္ခုုလံုုးမွာ 
သတ္မွတ္ေဘာင္အတြင္း အလြန္က်ဥ္းေနသည္ဟုု အေ၀ဖန္ခံခဲ့ရသည္။ ဤေက့စ္တြင္ လူမ်ိဳးေပါင္းစံုု 
ကြဲျပားသည့္ လူဦးေရရွိသည့္ ႏိုုင္ငံတစ္ခုုတြင ္ေဆြးေႏြးညွိႏိႈင္းသည့္ မဟာဗ်ဴဟာ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးျဖစ္စဥ္ကို ု
မည္သိုု္႕ဒီဇုုိင္းဆြဲရမည္ကို ုအေသးစိတ္ေဖာ္ျပထားသည္။ 
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Elena Lesley က ေအာက္ပါေက့စ္ကိုု မတ္လ ၂၀၁၄ခုုႏွစ္အတြင္း ကြာလာလမ္ပူၿမိဳ႕တြင ္ျပဳလုုပ္သည့္ 
အင္တာဗ်ဴးမ်ားအေပၚ အေျခခ ံေရးသားခဲ့သည္။ မေလးရွားအမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရးမဟာဗ်ဴဟာကိုု 
အေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္ delivery unitအေၾကာင္း အေသးစိ္တ္သိလိုုပါက Innovations for Successful 
Societies ၏ ေက့စ္တစ္ခုုျဖစ္သည့္ “Tying Performance Management to Service Delivery: Public 
Sector Reform in Malaysia, 2009–2011.”ကိုုေလ့လာႏိုုင္သည္။ ေက့စ္ကိုု ၾသဂုုတ္လ ၂၀၁၄ တြင ္
ပံုုႏွိပ္သည္။ကမၻာ့ဘဏ္၏ အကူအညီ ျဖင့္ Myanmar Multi-Donor Trust Fund မွ က်ခံကာ ျမန္မာဘာသာသို႔ 
ျပန္ဆိုထားျခင္း ျဖစ္သည္။ 

 

  
နိဒါန္း 

 ၂၀၀၉ ခုုနွစ ္ဧၿပီလတြင ္Koh Tsu Koon သည္ သူ၏ အိမ္ရွိရာ မေလးရွားႏိုုင္င ံပီနန္ၿမိဳ႕သိုု႕ 
ကားေမာင္းႏွင္ေနစဥ္လမ္းေပၚတြင ္ေရဒီယုုိမ ွသူ႕အား အစိုုးရအတြင္း အသစ္က်ပ္ခၽြတ္ ၀န္ႀကီးရာထူးအား 
ခန္႕အပ္ေၾကာင္းကို ုေၾကျငာလိုုက္သည္။ တိုုင္းျပည္၏ ပထမဆံုုး ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ျဖစ္သည့္ နာဂ်စ္ရာဇတ္က သူအား 
အမ်ိဳးသား ညီညြတ္ေရးႏွင့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္စီမံခန္႕ခြဲေရး ၀န္ႀကီးအျဖစ္ ခန္႕အပ္လိုုက္သည္။ 

Koh ကေျပာသည္မွာ ကၽြန္ေတာ္ ေမ့လဲမတတ္ျဖစ္သြားတယ္။ အခုုနာဂ်စ္ရာထူးအသစ္ကိုု 
လက္ခံရၿပီးတဲ့ေနာက္ရက္အနည္းငယ္အတြင္း ေနရာအသစ္ကိုု ေၾကျငာလိုုက္လိုု႕ျဖစ္ပါတယ္။ သူ၏ မိန္႕ခြန္းတြင ္
၀န္ႀကီးခ်ဳပ္က ရွင္းျပသည္မွာ Koh သည္ ပိုုမိုုတာ၀န္ယူမႈရွိေသာ အစိုုးရအဖြဲ႕ကို ုတည္ေဆာက္ၿပီး 
မေလးရွားလူမ်ိဳးမ်ား၏ လူေနမႈအဆင့္ျမင့္မားေအာင ္ေဆာင္ရြက္သြားမည္ျဖစ္သည္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 
ကၽြန္ေတာ္သိပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ တနိုုင္ငံလံုုးကလူေတြလည္း သိပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ တိုုင္းျပည္ရဲ႕ 
ေရရွည ္ရည္မွန္းခ်က္ျပည့္မီဖုုိ႕မွာ မ၀ူါဒေရးရာဆန္းသစ္ဖိုု႕သာမက ႏိုုင္ငံေရးႏွင္ ့အင္စတီက်ဴးရွင္းပိုုင္းဆိုုင္ရာ 
ဆန္းသစ္ဖိုု႕လည္း လိုုအပ္ပါတယ္ဟုု နာဂ်စ္က ေျပာခဲ့သည္။ ပထမအဆင့္က တိုုင္းျပည္အတြက္ မဟာဗ်ဴဟာ 
လမ္းေၾကာင္းခ်မွတ္ရန္ျဖစ္ၿပီး Koh က အဲဒီတာ၀န္ကိုု ထမ္းေဆာင္မွာျဖစ္ပါတယ္။  

အာဏာရ ညႊန္႕ေပါင္းပါတီျဖစ္သည့္ လူနည္းစုု Gerakan ေရြ႕လ်ားမႈပါတီတြင ္ဥကၠဌအျဖစ္တာ၀န္ထမ္းေဆာင္ၿပီး 
အတိုုက္အခံအားေကာင္းသည့္ ပီနန္ျပည္နယ္အစိုုးရတြင္လည္း Koh သည္ ၾကာျမင့္စြာ 
တာ၀န္ထမ္းေဆာင္ခဲ့သည္။ တရုုတ္ႏြယ္ဖြားမေလးရွား လူမ်ိဳးျဖစ္ၿပီး မေလး၊ တရုုတ္၊ အဂၤလိပ္ဘာသာမ်ား 
ေျပာႏိုုင္သည္။ ပရင့္စတန ္တကၠသိုုလ္တြင္ ရူပေဗဒ ဘြဲ႕ရၿပီး ေနာက္ပိုုင္းတြင ္ခ်ီကာဂိုုတကၠသိုုလ္တြင္ 
စီးပြားေရးႏွင္ ့လူမႈပညာေရး ပါရဂူဘြဲ႕ရေက်ာင္းသားျဖစ္ခဲ့သည္။ သူသည္ သူ၏ အမ်ိဳးမ်ိဳးေသာ 
အေတြ႕အႀကံဳမ်ားႏွင့္ ေနာက္ခံအေျခအေနမ်ားေၾကာင္ ့ဤရာထူးအား ေရြးခ်ယ္သည္ဟုု ယံုုၾကည္ေသာ္လည္း 
သူသည္ စိန္ေခၚမႈမ်ားအား ကိုုင္တြယ္ႏိုုင္စြမ္းရွိမရွိကိုုမ ူမေသခ်ာေပ။ 

ညေနေစာင္းတြင ္သူသည္ အစိုုးရ၏ ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံမႈလက္တစ္ဖက္ျဖစ္သည့္ Khazanah Nasional မွေခါင္းေဆာင ္
Azman Mokhtarႏွင္ ့ေျပာဆိုုခဲ့သည္။ ထိုုသူမွာ မေလးရွားအစိုုးရႏွင့္ဆက္စပ္ေနသည့္ ကုုမၺဏီမ်ားအား 
အသြင္ေျပာင္းျခင္းကိုု ၂၀၀၅မွစတင ္ကူညီေနသူျဖစ္သည္။ Koh သည္ Azman ၏အေတြ႕အႀကံဳမ်ားမွ 
အေျပာင္းအလဲကိုု ေမာင္းႏွင္ရန ္သင္ယူလိုုသည္။ အထူးသျဖင္ ့စီးပြားေရးေလာကတြင ္
သံုုးေနက်နည္းလမ္းျဖစ္သည့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္အညႊန္းကိန္းမ်ားကိုု အသံုုးခ်လိုုသည္။ သူက 
ျပန္ေျပာင္းေျပာသည္မွာ Azman ကၽြန္ေတာ္ကိုု ကူညီရမယ္။ ကၽြန္ေတာ္ ခင္ဗ်ားအဖြဲ႔ႏွင္ ့အျမန္ဆံုုးေတြ႔ခ်င္တယ္။ 
Azmanအဖြဲ႕ႏွင္ ့အတူ Kohသည္ မေလးရွား၏ အမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ ္ကနဦးမူေဘာင္ကိုု 
စတင္ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့သည္။ ၄င္းတြင ္အၿပိဳင္အားထုုတ္မႈႏွစ္ခုုရွိၿပီး အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းျခင္း (GTP) ႏွင္ ့
စီးပြားေရး အသြင္ကူးေျပာင္းျခင္း (ETP) တိုု႕ပါ၀င္သည္။ 
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ပထမတြင ္အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ မည္သည့္အတိုုင္းအတာအထိ တိုုင္းျပည္အတြက္ 
မဟာဗ်ဴဟာလမ္းေၾကာင္းေရးဆြဲရမည္ကိုု မသိေပ။ ကမၻာလံုုးဆိုုင္ရာ အႀကံေပး ကုုမၺဏီျဖစ္သည့္ McKinsey & 
Co.၏ အႀကံေပးတစ္ဦးျဖစ္ေသာ D. Y. Lin ကေျပာသည္မွာ ကၽြန္ေတာ္ ျပန္လွည့္ၾကည့္ရင္ အရာရာက အလြန္ 
စုုစည္းေနတယ္။ ဒါေပမယ္ ့ကၽြန္ေတာ္တိုု႕က အဲလိုုျဖစ္ေနတယ္လိုု႕ မထင္ခဲဘ့ူး။၂၀၀၉  အစပိုုင္းတုုန္းက GTP 
သိုု႕ ETP ရွိေနမယ္လိုု႕ မထင္ဘူး။ ၂၀၀၉ အေစာပိုုင္းက ကၽြန္ေတာ္တိုု႕သိတာက ကၽြန္ေတာ္တိုု႕မွာ အရာရာကိုု 
မတူကြဲျပားေအာင္လုုပ္ခ်င္ေနတဲ ့၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ရွိတယ္ဆိုုတာဘဲ သိပါတယ္။နာဂ်စ္ အရာရာကိုု ကြဲျပားေအာင ္
လုုပ္ခ်င္တာမွာ အေၾကာင္းျပခ်က္ေကာင္းရွိသည္။ ၂၀၀၈ ေရြးေကာက္ပြဲရလာဒ ္က အာဏာရ 
ညႊန္႕ေပါင္းျဖစ္သည့္ Barisan Nasional အမ်ိဳးသားထိပ္တန္းအဖြဲ႕အား အရိႈက္ကိုု ထိုုးသကဲ့သိုု႔ျဖစ္ခဲ့သည္။ 
လြတ္လပ္ေရးရၿပီးေနာက္ ပထမဆံုုးအျဖစ္ မေလးရွားဖြဲ႕စည္းပံု ုအေျခခ ံဥပေဒ ျပင္ဆင္ရန ္လိုုအပ္သည့္ 
လႊတ္ေတာ္ သံုုးပံုုႏွစပ္ံုုကိုု ရံႈးနိမ့္ခဲ့သည္။  

မေလးရွား အမ်ိဳးသားတကၠသိုုလ္၏ ပါေမာကၡျဖစ္ၿပီး ျပည္သူ႕၀န္ေဆာင္မႈဌာန သုုေတသနအဖြဲ႕၏ 
ညႊန္ၾကားေရးမွဴးျဖစ္သည့္ John Anthony Xavierကေျပာသည္မွာ အစိုုးရက ေရြးေကာက္ပြဲမွာ ရံႈးနိမ့္ခဲ့တယ္။  
မေလးရွားတိုု႕သည္ အစိုုးရ၀န္ေဆာင္မႈႏွင္ ့ပတ္သက္ၿပီး မေက်နပ္ၾကေပ။ အစိုုးရ တာ၀န္ခံမႈ ပ်က္ကြက္ျခင္းႏွင့္ 
စီးပြားေရး ေႏွာင့္ေနွးျခင္းတိုု႕ေၾကာင့္ျဖစ္သည္။ ၁၉ ၉ ၇ အာရ ွစီးပြားေရး အၾကပ္အတည္း ေနာက္ပိုုင္းတြင ္
မေလးရွား၏ စီးပြားေရး ဖြံ႔ၿဖိဳးမႈသည္ တစ၀္က္ခန္႕ က်ဆင္းခဲ့ၿအီး ၄၀% GDP တြင ္ပုုဂၢလိကရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံမႈမွာ 
၂၀% က်ဆင္းသြားသည္။ ျပည္သူမ်ားသည္ ေနစရိတ္ႀကီးျမင့္မႈေၾကာင္ ့ညည္းညဴၾကၿပီး ၀င္ေငြမညီမ ွ်မႈကိုုလည္း 
လက္မခံႏိုုင္ၾကေပ။ မေလးရွား၏ အဆင္းရဲဆံုုး ၄၀%မွာ အခ်မ္းသာဆံုုး ၂၀%ရရွိသည့္ ၀င္ေငြ၏ ခုုႏွစ္ပံုုတစ္ပံုုပင ္
မရေပ။ 

၂၀၀၈ ေရြးေကာက္ပြဲရလာဒ္ေၾကာင္ ့ပါတီ၏ အတင္းအၾကပ္ေစခိုုင္းမႈျဖငိ ့၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ Abdullah Badawi သည္ 
၂၀၀၉ ခုုႏွစ ္ဧၿပီလ ၁ရက္ေန႕တြင ္ဆင္းေပးခဲ့ရသည္။ ႏွစ္ရက္ၾကာၿပီးေနာက္ Najib က ရာထူးယူၿပီး 
ျပည္သူမ်ား၏ ထင္ျမင္ခ်က္ျဖစ္သည့္ ညႊန္႕ေပါင္းအစိုုးရႏွင္ ့သူ၏ပါတီျဖစ္ေသာ 
မေလးအမ်ိဳးသားေပါင္းစည္းေရးအဖြဲ႕ ကိုု မ်က္ႏွာသာလိုုက္မည္ဟုု ထင္ျမင္ခ်က္ကိုု ေျပာင္းလဲရန ္
ႀကိဳးစားခဲ့သည္။ႏွစ္၂၀ၾကာၿပီးေနာက္ တိုုင္းျပည္၏ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္အျဖစ္ ဆယ္စုုႏွစ္ ႏွစ္ေက်ာ္ထမ္းေဆာင္ခဲ့သည့္ 
မဟာသီယာမိုုဟာမက္က Vision 2020 ျဖစ္သည့္ မေလးရွားသည္ ၀င္ေငြျမင္ ့ဖြ႔ံၿဖိဳးၿပီး 
ႏိုု္ငံျဖစ္လာေစရန္လမ္းခရီးရွ ိစိန္ေခၚခ်က္ ၉ ခ်က္ကိုု ေဖာ္ျပသည့္ မဟာဗ်ဴဟာ အစီအစဥ္ကိုု ေထာက္ခံခဲ့သည္။ 
နာဂ်စ္ႏွင္ ့အစိုုးရအဖြဲ႕အတြင္း အျခားလူမ်ားသည္ ထိုုရည္မွန္းခ်က္ျပည့္မီွရန္မွာ မေလးရွားသည္ 
လက္ရွိအေျခအေနႏွင့္ မရႏိုုင္ေၾကာင္း သေဘာေပါက္သည္။ ယခင္ေကာ္ပိုုရိတ ္
အဆင့္ျမင့္အရာရွိျဖစ္ၿပီးေနာင္တြင ္မေလးရွား၏ Delivery Unit ၏ CEO ျဖစ္လာသည့္ Idris Jala က 
ေျပာသည္မွာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ ဒီႏႈန္းအတိုုင္းသြားေနရင ္၂၀၂၀မွာ ရည္မွန္းခ်က္အတိုုင္း ျဖစ္လာမွာ မဟုုတ္ဘူးဟုု 
ေျပာၾကားခဲ့သည္။ မေလးရွားသည္ မဟာဗ်ဴဟာအသစ္ႏွင့္ ဆက္စပ္လုုပ္ကိုုင္မည့္ 
စနစ္အသစ္တစ္ခုုလိုုအပ္ေနသည္။ နာဂ်စ္က ထိပ္တန္းအဆင့္အား ပံ့ပိုုးၿပီး သူသည္ အရည္အေသြးရွိသူမ်ားအား 
ထိပ္တန္းရာထူးမ်ားေပးအပ္ၿပီး တာ၀န္ခံေစရန ္တာ၀န၀္တၱရားမ်ားအား ခ်မွတ္ေပးခဲ့သည္။ 

စိန္ေခၚမႈ 

၀န္ႀကီးခ်ဳပ္၏ မစ္ရွင္ကို ုအေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ Kohႏွင္ ့Azman အဖြဲ႕သည ္ေရာေထြးရလာဒ္မ်ားရွိေနမည္ ့
ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး အားထုုတ္မႈ သမိုုင္းကိုု တိုုးတက္ေစခ်င္သည္။ အဖြဲ႕သည ္ညႊန္႕ေပါင္းမိတ္ဘက္မ်ားႏွင့္ 
အျခား ႏိုုင္ငံေရးေခါင္းေဆာင္မ်ားအား မ ွ်တူ ဦးစားေပးမႈမ်ားကိုု သေဘာတူေစသည္။ မေလးရွား၏ 
ကြဲျပားေနသည့္ လူဦးေရ၏ လိုုအပ္ခ်က္မ်ားကိုု ထည့္သြင္းစဥ္းစားေစသည္။ယခင္မဟာဗ်ဴဟာမ်ားသည္ 
တိုုင္းျပည္ အတြင္း ထိေရာက္စြာ လုုပ္ငန္းလည္ပတ္ေစရန္ ဦးတည္ေသာ္လည္း ညံဖ်င္းသည့္ 
ေဖာ္ေဆာင္မႈမ်ားေၾကာင္ ့ရည္မွွန္းခ်က္မ်ား မျပည့္မွီေပ။ မဟာသီယာ တက္လာသည့္ ၁၉ ၈၁ေနာက္ပိုုင္းတြင ္
သူက မဲဆြယ္ပြဲတစ္ခုုျပဳလုုပ္ၿပီး သန္႕ရွင္းေသာ၊ ထိေရာက္ေသာ၊ ယံုုၾကည္ရေသာ ဟူသည့္ ေဆာင္ပုုဒ္ျဖင္ ့
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မေလးလူမ်ိဳးမ်ားအား အေရွ႕ေမ ွ်ာ္ၾကည့္ရန္ အထူးသျဖင့္ ဂ်ပန္၏ ဗ်ဴရိုုကေရစီႏွင့္ စီးပြားေရး ထိေရာက္မႈကိုု 
အတုုယူရန္ ညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ အစိုုးရႏွင္ ့ကုုမၺဏီမ်ားသည္ ၀န္ထမ္းမ်ားအား (၁) 
အလုုပ္လုုပ္ခ်ိန္မွတ္တမ္းတင္ရန္ နာရီတစ္လံုုးအသံုုးျပဳရန္ (၂) နာမည္ကတ္မ်ား ခ်ိတ္ရန္ (၃) အခ်ိန္တိက်ရန္ 
စတင္ခဲ့သည္။ 

၁၉ ၉ ၀ တြင ္မဟာသီယာသည္ မေလးရွား အုုပ္ခ်ဳပ္ေရး ေခတ္မီဖြံ႔ၿဖိဳး  ေရးႏွင္ ့စီမံခန္႕ခြဲေရးယူနစ္ကို ု
အစိုုးရစနစ္အား ကြန္ျပဴတာစနစ္အျဖစ္ေျပာင္းလဲရန ္ယႏၱရားအျဖစ္ အသံုုးခ်ခဲ့သည္။ မဟာသီယာ၏ ဗြီရွင ္
၂၀၂၀သည္ စီးပြားေရးကဲ့သိုု႕ ထိေရာက္မႈကိုု အသားေပးေသာ္လည္း Koh က ၂၀၀၉ တြင ္ေျပာသည္မွာ 
ျပည္သူမ်ား၏ ထင္ျမင္မႈတြင ္မထိေရာက္မႈမ်ားမွာ အျမစ္တြယ္ေနသည္ဟုု ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ျပည္သူမ်ား၏ 
စိတ္ဓာတ္ mind set ေၾကာင့္ အစိုုးရ အသြင္ကူးေျပာင္းေရးစတင္ရာတြင ္နာဂ်စ္သည္ 
စြမ္းေဆာင္ရည္ညႊန္ကိန္းမ်ားအား အစမွတ္မ်ားအျဖစ္ စတင္ခဲ့သည္။ သူက လူအမ်ားက တိုုင္းတာႏိုုင္ၿပီး အစိုုးရ 
စြမ္းေဆာင္ရည္ကိုု ေစာင့္ၾကည့္ႏိုုင္သည့္ စနစ္တစ္ခု ုဖန္တီးခ်င္ခဲ့သည္။ 

ထိုုညႊန္ကိန္းမ်ားအား အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ အစိုုးရအဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ တိုုင္းျပည္ ဗြီရွင္အေပၚတြင ္
အခ်င္းခ်င္းၾကား အရင ္သေဘာတူၿပီးေနာက္ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္လည္း သေဘာတူခဲ့ၾကသည္။ Idris ကေျပာသည္မွာ 
နာဂ်စ္ႏွင့္အဖြဲ႕သည ္ကတ္ဘိနက္ႏွင့္ သူသည္ မဟာဗ်ဴဟာလမ္းေၾကာင္းေပၚတြင္ 
တသတ္မတ္တည္းျဖစ္ေၾကာင္းႏွင့္ အဖြဲ႕ကို ုဆြဲေခၚခဲ့ေၾကာင္းေျပာခဲ့သည္။ Idris က 
မေလးရွားေခါင္းေဆာင္မ်ားသည္ သေဘာတူညီမႈ ရရွိႏိုုင္သည္ဟုု သံသယျဖစ္ေနသည္။ အမွန္တြင ္
၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ျဖစ္လာၿပီးေနာက္ နာဂ်စ္က Idris အား အစိုုးရအဖြဲ႕ ကတ္ဘိနက္အတြင္း ပါ၀င္လာရန ္
ဖိတ္ေခၚေသာ္လည္း သူက အေၾကာင္းျပခ်က္ႀကီးႀကီးျဖင့္ ျငင္းပယ္ခဲ့သည္။Koh ႏွင့္အဖြဲ႕က အႀကံျပဳသည္မွာ 
ကတ္ဘိနက္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည ္ဒိုုင္ယာေလာ့ကိုု လမ္းဖြင့္ေပးျခင္းျဖစ္ၿပီး ကြဲျပားသည့္ 
အေတြးအျမင္မ်ားႏွင့္ အိုုင္ဒီေယာလိုုဂ်ီမ်ားအား ေလ ွ်ာ့ခ်ရန္၊ ဘံုုရည္မွန္းခ်က္မ်ားဆီသိုု႕ 
အေရာက္လွမ္းႏိုုင္ရန္္ျဖစ္သည္။ ထင္ရွားသည္မွာ တိုုင္းျပည္ အစီအစဥ္ေရးဆြဲရာတြင ္ေစ့စပ္ေဆြးေႏြးညွိႏိႈင္းပြဲမ်ား 
ထည့္သြင္းရမည္ျဖစ္သည္။ 

ဦးစားေပးမႈမ်ားႏွင္ ့စြမ္းေဆာင္ရည္ ညႊန္ကိန္းမ်ား သတ္မွတ္ရာတြင္ Kohႏွင္ ့အဖြဲ႕သည ္မေလးရွား၏ 
ကြဲျပားသည့္ျပည္သူမ်ားအား အက်ိဳးသက္ေရာက္ေစသည့္ အဓိကျပႆနာမ်ားကိုု နက္နက္နဲနဲနားလည္လာရန ္
အားထုုတ္ခဲ့သည္။ ပိုုအေရးႀကီးသည္မွာ နာဂ်စ္၏ ရည္ရြယ္ခ်က္လည္း ျဖစ္ၿပီး အဖြဲ႕ကလည္း 
သေဘာေပါက္လာသည္မွာ အားလံုုးပါ၀င္သည့္ အစီအစဥ္ေရးဆြဲေရးျဖစ္သည္။ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ျဖစ္ၿပီးေနာက္ 
ပထမဆံုုးမိန္႕ခြန္းတြင ္နာဂ်စ္က -သူ၏သေဘာတရားကိုု ေျပာၾကားရာတြင ္တစ္ခုုတည္းေသာမေလးရွား- 
ျပည္သူေတြအတြက္ အရင္ဆံုုး၊ စြမ္းေဆာင္ရည္သည္ ယခုု ဟုု ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ထိုုအစီအစဥ္မွာ 
တိုုင္းျပည္အတြင္း ကြဲျပားေနေသာ တုုိင္းရင္းသား လူမ်ိဳးစုုမ်ားအၾကား ေပါင္းစည္းႏိုုင္ေစရန ္၊ အစိုုးရ ၀န္ေဆာင္မႈ 
ေကာင္းမြန္လာေစရန္၊ မေလးရွားကိုု ကမၻာ့စီးပြားေရးအၾကပ္အတည္းမွ ရုုန္းထြက္ႏိုုင္ၿပီး စီးပြားေရး 
တိုုးတက္လာမည့္ ေရရွည ္စီမံကိန္းမ်ား ခ်မွတ္ရန ္ အစီအစဥ္ျဖစ္သည္။    

နာဂ်စ္၏ တစ္ခုုတည္းေသာ မေလးရွား မဲဆြယ္ပြဲက ေျပာသည္မွာ လူတိုုင္းမွာ ဒီတိုုင္းျပည္အတြက္ 
အခြင့္အေရးရွိတယ္။ လူတိုုင္းမွာ ဒီစီးပြားေရးအတြက ္အခြင့္အေရးရွိတယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ စီးပြားေရး 
စီမံကိ္န္းေရးဆြဲသည့္ ယူနစ္ ညႊန္ၾကားေရးမွဴးခ်ဳပ္ Rahamat Bivi Yusoff က ေျပာသည္မွာ လူတိုုင္းမွာ 
ျပင္းျပသည့္ ဆႏၵမ်ားရွိၾကျပီး ၄င္းတိုု႕ကိုု တစုုတစည္းတည္းျဖစ္ေစရန္ ခက္ခဲသည္။မေလးရွားလူမ်ိဳး ၆၀% မွာ 
bumiputeraမ်ိဳးႏြယ္စုုျဖစ္ၿပီး မေလးႏွင္ ့အျခား အေရွ႕ေတာင္အာရ ွလူနည္းစုု 
တိုုင္းရင္းသားႏြယ္၀င္မ်ားျဖစ္သည္။ ၂၃% မွာ တရုုတ္ျဖစ္ၿပီး ၇%မွာ အိႏၵိယလူမ်ိဳးမ်ားျဖစ္သည္။ က်န္သူတိုု႕မွာ 
တိုုင္းရင္းသားေပါင္းစံုုျဖစ္သည္။ ၄င္းတိုု႕သည္ လူဦးေရအမ်ားစုုျဖစ္ေသာ္လည္း သူတိုု႕သည္ မေလးရွား 
လူမႈအသိုုင္းအ၀ိုုင္းတြင ္အဆင္းရဲဆံုုးႏွင့္ အနိမ့္က်ဆံုုး လူမ်ိဳးမ်ားျဖစ္ေနသည္။  
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မဟာသီယာ၏ အထူးစီးပြားေရး အႀကံေပး Nor Mohamed Yakcop က သမိုုင္းေၾကာင္းအရ 
လူမ်ိဳးအသီးသီးသည္ အလုုပ္အကိုုင္အမ်ိဳးမ်ိဳးကိုုႏွင့္ ပတ္သက္ဆက္စပ္ေနၾကသည္။ မေလးလူမ်ိဳးမ်ားသည္ 
လယ္သမားႏွင့္ တံငါသည္မ်ား ျဖစ္ၾကသည္။ အိႏၵိယလူမ်ိဳးမ်ားသည္ ရာဘာလုုပ္ငန္းလုုပ္ကိုုင္ၾကသည္။ 
တရုုတ္လူမ်ိဳးမ်ားသည္ စီးပြားေရးလုုပ္ငန္းမ်ား လုုပ္ကိုုင္ၾကသည္ဟုု ဆိုုသည္။ နာဂ်စ္၏ ဖခင ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ေဟာင္း  
Tun Abdul Razak က ၁၉ ၇၁တြင ္စီးပြားေရး မ၀ူါဒသစ္ကိုု ခ်မွတ္ခဲ့ၿပီး အလုုပ္အကိုုင္အသီးသီးအား 
လူမ်ိဳးစုုမ်ားႏွင့္ သတ္မွတ္သည့္ စနစ္ကို ုၿဖိဳခြင္းယံုုမက ဘူမိပူၾတာလူမ်ိဳးမ်ားအား ပညာေရးႏွင္ ့
အလုုပ္အကုုိင္အခြင့္အလမ္းမ်ား ေပးရန ္အထူးလူမႈေရး အစီအစဥ္မ်ားျဖင္ ့ေဆာင္ရြက္ေပးခဲ့သည္။ အဆိုုပါ 
အစပ်ိဳးမႈ၏ ေနာက္ကြယ္မွ အေတြးအေခၚမွာ တန္းတူညီမ ွ်စြာ ဖြံ႕ၿဖိဳးမႈျဖစ္သည္။ ညီညြတ္မႈႏွင့္ 
အတူပူးတြဲယွဥ္တြဲေနထိုုင္မႈမ်ား ရၿပီဆိုုလ ွ်င္ စီးပြားေရးသည္ ဖြ႕ံၿဖိဳးလာမည္ဟုု Rahamat က 
ျပန္ေျပာင္းေျပာခဲ့သည္။ 

၁၉ ၉ ၀ျပည့္ႏွစ္တြင ္စီးပြားေရး မ၀ူါဒအသစ္သည္ တရား၀င္ၿပီးဆံုုးသြားေသာ္လည္း ဘူမိပူၾတာမ်ားအတြက္ 
အထူးလူမႈေရးအစီအစဥ္မ်ားမွာ ဆက္လက္ရွင္သန္ေနၿပီး တိုုင္းရင္းသား လူမ်ိဳးစုုမ်ားၾကား မေက်နပ္မႈမ်ား 
ျဖစ္ေပၚေစသည္။ ထိုုတင္းမာမႈမ်ားကိုု ေျဖရွင္းရန ္နာဂ်စ္သည္ ေကာင္စီတစ္ခုဖုြဲ႕စည္းၿပီး မေလးရွား၏ ေရရွည ္
မဟာဗ်ဴဟာခ်မွတ္ကာ လူထုုအၾကား လူမ်ိဳးေရးအျငင္းပြားမႈမွသည္ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးႏွင္ ့တန္းတူညီမ ွ်ေရးကိုု 
ပိုုအာရံုုစိုုက္လာေစရန ္အားထုုတ္ခဲ့သည္။ ဘူမိပူၾတာမ်ားအတြက္ အထူးအခြင့္အေရးမ်ားေပးေသာ္လည္း အစိုုးရ 
မ၀ူါဒတြင ္လူဦးေရ၏ အဆင္းရဲဆံုုး ၄၀%ကိုု လူမ်ိဳးေရးအား မၾကည့္ဘဲ ေထာက္ပံ့ရန ္ျပန္လည္ ေရးဆြဲခဲ့သည္ဟုု 
Rahamat က ေျပာခဲ့သည္။ 

တုုန္႕ျပန္မႈေဘာင ္

အမ်ိဳးသား စည္းလုုံးညီညြတ္ေရးႏွင့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္စီမံခန္႕ခြဲေရးဆိုုင္ရာ ၀န္ႀကီးျဖစ္လာၿပီး မၾကာမီတြင ္Koh 
သည္ အစိုုးရရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံမႈကုုမၺဏ ီKhazanah Nasional ေခါင္းေဆာင ္Azman ႏွင္ ့လည္းေကာင္း၊ 
သူ၏အဖြဲ႕၀င္မ်ားႏွင့္လည္းေကာင္း၊ McKinseyမ ွအႀကံေပးမ်ားႏွင့္လည္းေကာင္းေတြ႕ခဲ့သည္။ 
အစိုုးရႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္ေနေသာ ကုုမၺဏီမ်ား တြင ္စီးပြားေရးေကာ္ပိုုရိတ္ဆိုုင္ရာနည္းလမ္းမ်ား 
က်င့္သံုုးၿပီးေအာင္ျမင္ေနေသာ Khazanah အားအထငႀ္ကီးသျဖင့္ နာဂ်စ္သည္ Koh အား Khazanahမ ွ
ပံ့ပိုုးႏိုုင္ေအာင ္ႀကိဳးပမ္းခဲ့သည္။ အဖြဲ႕၏ ပထမဆံုုး အစည္းအေ၀းတြင္ Azman အား နာဂ်စ္က Kohႏွင္ ့ေတြ႔ရန ္
မွာၾကားခဲ့သည္။ Azman က Kohသည္ သူ၏အဖြဲ႕ႏွင္ ့ေတြ႕ေနၿပီျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာခဲ့သည္။ 

နာဂ်စ္က ၀န္ႀကီးမ်ားအား ၄င္းတိုု႕၏ ဌာနအသီးသီးႏွင့္ က႑အသီးသီး၏ စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္းမ်ား 
ေဖာ္ထုုတ္ရန ္တိုုက္တြန္းခဲ့သည္။ သူက အဆိုုပါ ညႊန္ကိန္းမ်ားသည္ တိုုင္းျပည္၏ မဟာဗ်ဴဟာဆိုုင္ရာ 
ဦးစားေပးမႈမ်ားကိုု ရည္ညႊန္းၿပီဒ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ရံုုးမွ ၀န္ႀကီး တစ္ပါး ဦးစီးေသာ ဌာနက ေစာင့္ၾကည့္ရမည္ျဖစ္သည္။ 
အဆိုုပါ၀န္ႀကီးမွာ Koh ျဖစ္သည္ဟုု ေျာၾကားခဲ့သည္။ ၀န္ႀကီးမ်ားသည္ ၄င္းတိုု႕ စြမ္းရည ္ညႊန္းကိန္းမ်ား 
ေဖာ္ထုုတ္ၿပီး ေအာင္ျမင္ႏိုုင္ေသာ ဦးတည္ခ်က္မ်ား ခ်မွတ္ႏိုုင္ရန ္ႀကိဳးပမ္းခဲ့ၾကရသည္။ နာဂ်စ္၏ 
ညႊန္ၾကားမႈေအာက္တြင္ ပုုဂၢလိက က႑အား ခ်ဥ္းကပ္ၿပီး မေလးရွား၏ ရႈပ္ေထြးေနေသာ ျပႆနာမ်ား 
ေျဖရွင္းရန ္အားထုုတ္ခဲ့သည္။ 

စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္းမ်ား 

စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္းမ်ားအား အသံုုးျပဳျခင္းမွာ နည္းလမ္းအသစ္ႀကီးေတာ့ မဟုုတ္ေပ။ အေစာပိုုင္း 
ဆယ္စုုႏွစ္မ်ားတြင္ စီးပြားေရး မ၀ူါဒသစ္၏ ဦးတည္ခ်က္ကိုု ေအာင္ျမင္ရန ္ဘ႑ာေရး၀န္ႀကီးထာနသည္ 
အစိုုးရႏွင္ ့ခ်ိတ္ဆက္ေနေသာ ကုုမၺဏီ ၅၀အား ထူေထာင္ခဲ့ၿပီး Khazanah ၏ ႀကီးၾကပ္မႈေအာက္တြင္ 
ထားရွိခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ကုုမၺဏီမ်ားသည္ ဆင္းရဲမႈကို ုေလ ွ်ာ့ခ်ၿပီး အလုုပ္အကိုုင္ အခြင့္အေရးမ်ားေပးရန္ျဖစ္ၿပီး 
မေလးရွားလူမ်ိဳးမ်ားအား သာမန္မ ွ်သာျဖစ္ကာ ဘူမိပူၾတာမ်ားအား ဦးစားေပးခဲ့သည္ဟုု ပေရာဖက္ဆာ Xavier 
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က ေျပာၾကားခဲ့သည္။အခ်ိန္ၾကာလာသည္ႏွင့္အမ ွ် ကုုမၺဏီမ်ား၏ စြမ္းေဆာင္ရည္မ်ားသည္ က်ဆင္းလာၿပီး 
၂၀၀၅ခုုႏွစ္တြင ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ Abdullah သည္ အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္တစ္ခုုအေကာင္အထည္ေဖာ္ၿပီး 
Khazanah က ကုုမၺဏီတစ္ခုုခ်င္းစီ၏ ရည္မွန္းခ်က္ႏွင့္ ညႊန္းကိန္းမ်ားအား ေစာင့္ၾကည့္ေစခဲ့သည္။ ထိုုဥပမာကိုု 
နာဂ်စ္အစိုုးရတက္လာခ်ိန္တြင ္ျပည္သူ၀န္ေဆာင္မႈမ်ား ေပးရာတြင ္က်င့္သံုုးခဲ့သည္။ 

ပထမတြင ္အဆိုုပါအစီအစဥ္တြင္ Koh ႏွင္ ့ျပည္သူ၀န္ေဆာင္မႈဌာန၏ အကူအညီႏ်င့္ Khazanah 
အမ်ိဳးသားအဖြဲ႕တိုု႕ မ ွေထာက္ပံေပးခဲ့သည္။ အစိုုးရဌာနမ်ား၏ စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္းမ်ားအား 
ေဖာ္ထုုတ္ႏုုိင္ရန္ျဖစ္သည္။ Azman ႏွင္ ့Izani Ashari တိုု႕သည္ မေလးရွား အစိုုးရႏွင္ ့ခ်ိတ္ဆက္ေနေသာ 
ကုုမၺဏီမ်ားအား အသြင္ကူးေျပာင္းရာတြင ္ဦးေဆာင္ခဲံၿပီး Khazanahႏွင္ ့အျခား စီမံကိန္းမ်ားတြင္ 
လုုပ္ကိုုင္ေနေသာ McKinseyမ ွအႀကံေပးမ်ားအား ေခၚယူခဲ့သည္။ Khazanah အဖြဲ႕သည ္ျပည္သူေရးရာ 
၀န္ေဆာင္မႈမ်ားတြင္ အေတြ႕အႀကံဳမရွိေသာေၾကာင့္ အစုုိးရအျခား အစိတ္အပိုုင္းမ်ားမွ အကူအညီရယူခဲ့သည္။ 
ျပည္သူ႕၀န္ေဆာင္မႈဌာန၊ အုုပ္ခ်ဳပ္ေရး ေခတ္မီဖြံ႔ၿဖိဳးရန္ႏွင္ ့စီမံခန္႕ခြဲေရးယူနစ္၊ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးႏွင့္ 
ေစ့စပ္ညွိႏိႈင္းေရးယူနစ္ႏွင္ ့ဘ႑ာေရး၀န္ႀကီးဌာနတိုု႕မ ွကူညီခဲ့ၿပီး Khazanahသည္ 
ျပည္သူ၀န္ေဆာင္မႈျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး လုုပ္ေဆာင္ရန ္ခ်က္ခ်င္းစတင္ခဲ့သည္ဟုု Xavier က ေျပာခဲ့သည္။ 

ဦးစားေပးျခင္း 

အပတ္စဥ ္၀န္ႀကီး အစည္းအေ၀းတြင္ Koh က ၀န္ႀကီးမ်ားအား စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္း အေျခခ ံမူေဘာင္ကိုု 
တင္ျပခဲ့သည္။ သိုု႕ေသာ ္အဆိုုပါ စြမ္းေဆာင္ရည ္ရည္မွန္းခ်က္မ်ားမွာ တိက်ျပတ္သားသည့္ ဦးတည္ခ်က္မ်ား 
မရွိဘဲ မေအာင္ျမင္ႏိုုင္ေသာေၾကာင္ ့၀န္ႀကီးမ်ားသည္ ၄င္းတိုု႕မည္သည္အရာမ်ား ေအာင္ျမင္ေအာင ္လုုပ္ရန ္
တိက်ေသာ စဥ္စားထားမႈမ်ား မရွိေခ်။ Kohႏွင္ ့အျခားအဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ နာဂ်စ္အား 
၀န္ႀကီးအစည္းအေ၀းမ်ားအား ဆက္တိုုက္ျပဳလုုပ္ၿပီး အမ်ိဳးသား ဦးစားေပးမႈမ်ားေဖာ္ထုုတ္ကာ 
အားလံုုးသေဘာတူသည့္ မဟာဗ်ဴဟာလမ္းေၾကာင္းခ်မွတ္ႏိုုင္ရန္ တိုုက္တြန္းခဲ့သည္။ ထိုု႕ေနာက ္အဖြဲ႕သည ္
ဦးတည္ခ်က္မ်ားႏွင့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္ကိန္းမ်ားအား အဆိုုပါ ရည္မွန္းခ်က္မ်ား ေအာင္ျမင္ရန ္ပံ့ပိုုးေပးခဲ့သည္။ 

အစိုုးရအတြက္ အဆိုုပါ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည ္စီမံကိန္းေရးဆြဲရာတြင ္ခ်ဥ္းကပ္ပံုုအသစ္ျဖစ္ၿပီး 
မည္သူကမ ွ် ေဆြးေႏြးမႈမ်ားသည္ မည္မ ွ် အလုုပ္ျဖစ္မည္ ေအာင္ျမင္မည္ကိုု မေသခ်ာေပ။ McKinsey က 
ေျပာသည္မွာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ ကနဦးထင္တာထက္ ပိုုၿပီး တစ္ရစ္ၿပီးတစ္ရစ ္အေကာင္အထည္ေဖာ္ရတာပါ။ 
ကၽြန္ေတာ္တိုု႕၀င္ၿပီး ဦးတည္ခ်က္ေတြ ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္မယ္ထင္ေပမယ္ ့ဒါကလည္း ျဖစ္စဥ္တစ္ခုုပါဟု ု
ေျပာခဲ့သည္။McKinsey အႀကံေပးျဖစ္သည့္ Michael Barber က UK ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ တိုုနီဘလဲ၏ Delivery Unit 
တြင ္တာ၀န္ထမ္းေဆာင္စဥ္က အေတြ႕အႀကံဳမ်ားအား ေမလတြင ္၀န္ႀကီးအဖြဲ႕အား  တင္ျပခဲ့သည္။ Barber က 
အဆိုုပါယူနစ္အား အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ ညႊန္ၾကားလာသည့္အခါတြင္ ၂၀၀၁ခုုႏွစ္တြင ္အစည္းအေ၀းမ်ား 
ေတာက္ေလ ွ်ာက္ေခၚယူၿပီး ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္ သူ၏ မ၀ူါဒ အဖြဲ႕၀င္မ်ားအား ဦးစားေပးမႈမ်ားအား 
ေဖာ္ထုုတ္ေစခဲ့သည္။ သူတိုု႕သည္ အစည္းအေ၀းမ်ားတက္ေရာက္ရာတြင ္ပညာေရး၊က်န္းမာေရး၊ 
ပိုု႕ေဆာင္ေရးႏွင္ ့ျပည္ထဲေရးတုုိ႕အား ဦးစားေပးရမည္ဟုု သိေသာ္လည္း ဘလဲက အဖြဲ႕၀င္မ်ားအား 
ဦးစားေပးမ်ားအား အေသးစိတ္ခြဲျခမ္းစိတ္ျဖာရန ္ညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ ဥပမာ က်န္းမာေရးဌာနေအာက္မ ွDelivery 
Unit သည္ ကင္ဆာေသေပ်ာက္မႈ ေလ ွ်ာ့ခ်ေရး၊ တန္းစီစာရင္းမ်ားအား ေလ ွ်ာ့ခ်ရန္ႏွင္ ့
ေစာင့္ဆိုုင္းခ်ိန္ေလ ွ်ာ့ခ်ရန ္အားထုုတ္ခဲ့သည္။ 

မေလးရွား ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္လည္း အလားတူ ဦးစားေပးမႈ မဟာဗ်ဴဟာအတိုုင္းလုုပ္ေဆာင္ခဲ့ၾကၿပီး 
delivery unit မ်ား မတည္ေထာင္မီ အမ်ိဳးသား အဓိကရလာဒ္မ်ား က႑ႀကီး ေျခာက္ခု ုNational Key Result 
Areas, or NKRAs ကိုု သေဘာတူခဲ့သည္။ နာဂ်စ္အစိုုးရ တက္လာေသာအခါ Barber သည္ နာဂ်စ္ႏွင္ ့သူ၏ 
ဒု၀ုန္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္ ေတြ႕ဆံုုၿပီး အမ်ိဳးသားႏိုုင္ငံေရးႏွင့္ စီးပြားေရး မဟာဗ်ဴဟာမ်ားအား ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲရန ္
ေဆြးေႏြးခဲ့သည္။စြမ္းေဆာင္ရည ္အညႊန္ကိန္းမ်ားသည္ အသြင္ကူးေျပာင္းေရးအတြက္ အဓိက 
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ပံုုေဆာင္ခဲမ်ားျဖစ္သည္ဟုု Lin က ေျပာခဲ့သည္။ သိုု႕ေသာ ္အႀကံေပးမ်ားက နာဂ်စ္အား ဦးစားေပးမႈမ်ားကိုု 
အရင္လုုပ္ရမည္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ စြမ္းေဆာင္ရည္ညႊန္ကိန္းမ်ား ခ်မွတ္ရန္မွာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ ဒီစြမ္းေဆာင္ရည ္
ညႊန္ကိန္းေတြက ဘာကိုုလုုိခ်င္လဲဆိုုတာ ကြဲျပားဖို႕ုလိုုတယ္ဟုုေျပာၾကားခဲ့သည္။ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ 
ဘလဲအုုပ္ခ်ဳပ္ေရးကေန ဦးစားေပး ၃ခုုကေန၅ခု ု သေဘာထားကိုု ရယူခဲ့တယ္ဟုု Lin က ေျပာခဲ့သည္။ 

အလံုုးစံုု ပါ၀င္ေသာ စီမံကိန္းေရးဆြဲျခင္း 

မေလးရွား၏ မတူကြဲျပားေသာ လူဦးေရႏွင္ ့အစိုုးရ၏ ျပည္သူမ်ားအတြက္ မဟာဗ်ဴဟာေရးဆြဲရာတြင္ 
ကတ္ဘိနက္သည္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားႏွင္ ့ျပည္သူမ်ားႏွင့္ ေတြ႕ဆံုုပြဲမ်ား ျပဳလုုပ္ရန ္ထည့္သြင္းေရးဆြဲခဲ့သည္။ 
Idris အရ အစိုုးရ အစီအစဥ္မ်ား မေအာင္ျမင္ရသည့္ အေၾကာင္းရင္းမွာ အစိုုးရ၀န္ထမ္းမ်ားသည္ 
ျပည္သူလူထုုႏွင့္ ဆက္ဆံရန္ အခ်ိန္မေပးခဲ့ေသာေၾကာင့္ျဖစ္သည္။ ေခါင္းေဆာင္မ်ားသည္ ျပည္သူတိုု႕အား 
စုုစည္းၿပီး ပါတီမ်ား ေပါင္းစည္းရန္ ေျပာၾကားခဲ့သည္။ Idris က ေျပာသည္မွာ ဒါဟာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ႏိုုင္ငံျဖစ္တယ္။ 
ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ႏိုုင္င ံေရွ႕ဆက္ဖိုု႕ ကၽြန္ေတာ္တုုိ႕ ဘာလုုပ္ဖိုု႕လိုုမလဲ ဒါဟာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ လုုပ္ရမယ္ဟုု 
ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

 မေလးရွားအစိုုးရသည္ စီမံကိန္းမ်ားေရးဆြဲရာတြင ္task forces မ်ား တည္ေထာင္ရန္ ညႊန္ၾကားခဲ့ေသာ္လည္း 
Idris က ကတ္ဘိနက္အား ဓာတ္ခြဲခန္းနည္းလမ္းအား သံုုးရန္ ပန္ၾကားခဲ့သည္။ ထိုုနည္းလမ္းမွာ ႏိုုင္ငံတကာ 
စြမ္းအင ္ေကာ္ပိုုေရးရွင္းတစ္ခုုျဖစ္သည့္ Shellတြင ္သံုုးေသာ နည္းလမ္းလည္းျဖစ္သည္။ ၄င္းတြင ္
လူမ်ားအားလံုုးအား အခန္းတစ္ခုုအတြင္း ေျခာက္ပတ္မွ ရွစ္ပတ ္ထားရွိၿပီး ၄င္းတိုု႕အား ဦးတည္ခ်က္မ်ားႏွင့္ 
အစပ်ိဳးမႈမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ရန ္ညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ အဆိုုပါ အစီအစဥ္မ်ားအၿပီးတြင္ ျပည္သူအဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ 
မဟာဗ်ဴဟာမ်ားအား ၿမိဳ႕ေတာ္ခန္းမ အစည္းအေ၀းမ်ားမွတဆင့္ အႀကံေပး အႀကံျပဳႏိုုင္သည္။ 

လုုပ္ငန္းအေကာင္အထည္ေဖာ္ျခင္း 

ကနဦးတြင ္အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္သည္ အစိုုးရႏွင္ ့စီးပြားေရး ႏွစ္ခုုစလံုုးအား တၿပိဳင္တည္း 
ဦးတည္ခဲ့သညါ။ နာဂ်စ္အုုပ္ခ်ဳပ္မႈေအာက္တြင္ Kohႏွင့္အဖြဲ႕သည ္ကတ္ဘိနက္အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားကိုု ၂၀၀၉  
ေႏြရာသီတြင္ေတာက္ေလ ွ်ာက္ျပဳလုုပ္ၿပီး အစိုုးရ ဦးစားေပးမႈမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ျခင္းႏွင္ ့အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရး 
မူေဘာင္ခ်မွတ္ျခင္းတိုု႕ကို ုျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ တခ်ိန္တည္းမွာပင္ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္မွ ခန္႕အပ္ေသာ အဖြဲ႕၀င ္
၁၀ဦးပါ၀င္ေသာ စီးပြားေရး အႀကံေပးေကာင္စီ ဖြဲ႕ၿပီး တိုုင္းျပည္အတြက္ ေရရွည္ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး မဟာဗ်ဴဟာမ်ား 
ခ်မွတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္အတြက ္အႀကံဳျပဳခ်က္မ်ား ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ 

အဆိုုပါ တစ္ၿပိဳင္တည္း အားထုုတ္မႈမ်ားသည္ အသစ္ဖြဲ႕စည္းေသာ စြမ္းေဆာင္ရည ္စီမံခန္႕ခြဲေရး Delivery Unit 
(Pemandu) ေအာက္တြင္ ေဆာင္ရြက္ၿပီး ဦးေဆာင္သူမွာ Idris ျဖစ္သည္။ ၂၀၀၉ ေဆာင္းဦးရာသီတြင္ Idris 
သည္ ေျခာက္ပတ္မွ ရွစ္ပတ္ၾကာသည့္ ျပင္းထန္ေသာ ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ျပဳလုုပ္ၿပီး အစိုုးရႏွင္ ့ပုုဂၢလိကမွ 
ပါ၀င္သူမ်ား စုုစည္းခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားတြင ္အုုပ္စုုမ်ားသည္ ကတ္ဘိနက္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားမ ွ
ရရွိလာေသာ မဟာဗ်ဴဟာ ဦးတည္ခ်က္မ်ားအား တိုုင္းတာႏိုုင္သည့္ ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားျဖစ္လာရန္ 
ေဆြးေႏြးၾကရသည္။ စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္သည္ ၂၀၁၀ မတ္လတြင္ ၿပီးစီးသြားေသာအခါ Pemandu သည္ 
၄င္း၏ မဟာဗ်ဴဟာ ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားအတြက္ ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ျပင္ဆင္ခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ေဆြးေႏြးပြဲ 
ႏွစ္ခုုစလံုုးေနာက္ပိုုင္းတြင ္Pemandu သည္ အစိုုးရႏွင္ ့စီးပြားေရး အသြင္ကူးေျပာင္းမႈ အစီအစဥ္မ်ားအားလံုုးကိုု 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ရသည္။ 

ကတ္ဘိနက္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ား 

ေမ ၂၀၀၉  တြင ္ျပဳလုုပ္ေသာ ပထမ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲတြင ္McKinseyမ ွအႀကံေပးမ်ားသည္ ကုုမၺဏီမ်ား 
အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အခ်က္အလက္မ်ားတင္ျပခဲ့ၿပီး ဘလဲ၏ Delivery Unitကိုုဦးေဆာင္ေသာ  Barber က 
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အေတြ႕အႀကံဳကိုု ရွင္းျပခဲ့သည္။ Idris က ေကာ္ပိုုရိတ္ေလာက အေတြ႕အႀကံဳႏွင္ ့ေအာင္ျမင္သည့္ 
ေခါင္းေဆာင္မႈ မဟာဗ်ဴဟာမ်ားကိုု တင္ျပခဲ့သည္။ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲအၿပီးတြင ္Koh အဖြဲ႕သည ္
တက္ေရာက္သူမ်ားမွ ကနဦး ဦးစားေပးမႈမ်ားအား ေမးျမန္းခဲ့သည္။ ၀န္ႀကီးမ်ားသည္ ရာဇ၀တ္မႈ၊ ပညာေရး၊ 
အက်င့္ပ်က္ခ်စားမႈ၊ စည္းလံဳးမႈႏွင့္ ပိုု႕ေဆာင္ေရးတိုု႕ကို ုတိုုင္းျပည္၏ အဓိက စိန္ေခၚမႈမ်ားအျဖစ ္
ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ 

ဒုုတိယ ကတ္ဘိနက္အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲတြင ္ဦးစားေပးမႈမ်ားအား ဆက္လက္ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ ျပည္သူမ်ား၏ 
အဓိက စိုုးရိမ္မႈမ်ားကိုု သိႏိုုင္ရန ္Koh ႏွင္ ့McKinseyအဖြဲ႕သည ္ျပည္သူ႕ထင္ျမင္မႈ စစ္တမ္းႏွစ္ခုုရလာဒ္မ်ား 
တင္ျပခဲ့သည္။ တစ္ခုုမွာ ၂၀၀၈ စက္တင္ဘာတြင္ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ Abdullah မ ွဆိုုးရြားသည့္ 
ေရြးေကာက္ပြဲရလာဒ္မ်ားေၾကာင္ ့ေကာက္ယူခဲ့ၿပီး ေနာက္တစ္ခုုမွာ မေလးရွား၏ လြတ္လပ္ေသာ 
သုုေတသနအဖြဲ႕တစ္ဖြဲ႕ျဖစ္သည္ ့Merdeka Centerက ေကာက္ယူခဲ့သည္။ အစိုုးရအေနျဖင္ ့သုုေတသနမ်ား 
ျပဳလုုပ္ၿပီးျဖစ္ေသာ္လည္း လင္းက ေျပာသည္မွာ McKinsey သည္ လုုပ္ၿပီးသားကိုု ထပ္မံခြဲျခမ္းစိတ္ျဖာခဲ့သည္ဟုု 
ေျပာခဲ့သည္။ အႀကံေပးမ်ားသည္ ေမ၂၀၀၉ တြင ္မီဒီယာမ်ားကိုုလည္း ခြဲျခမ္းစိတ္ျဖာခဲ့ၿပီး အဓိကစကားလံုုးႏွင့္ 
ေခါင္းစည္းမ်ားျဖစ္သည့္ သတင္းစာမွ အသံမ်ားကိုု ေလ့လာခဲ့သည္။  

ရလာဒ္မ်ားမွာ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးသမားမ်ား ေတြးေခၚရာတြင ္တူညီမႈမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ ၂၀၀၈ 
စက္တင္ဘာစစ္တမ္းတြင္ ျပည္သူမ်ားသည္ ရာဇ၀တ္မႈမ်ား၊ ပညာေရး၊ အဂတိလိုုက္စားမႈ၊ စည္းလံုုးမႈႏွင့္ 
စီးပြားေရးမ်ားကိုု ၄င္းတိုု႕၏ အဓိကစိုုးရိမ္မႈမ်ားအျဖစ္ ေဖာ္ျပခဲ့သည္။ Merdeka စစ္တမ္းတြင္လည္း ရာဇ၀တ္မႈ၊ 
အက်င့္ပ်က္မႈ၊ စည္းလံုုးမႈ၊ စီးပြားေရးႏွင္ ့ႏိုုင္ငံေရးတည္ၿငိမ္မႈတိုု႕ကို ုေဖာ္ျပထားသည္။ လြတ္လပ္သည့္ 
မီဒီယာဆန္းစစ္မႈတြင္လည္း ရာဇ၀တ္မႈ၊ ပညာေရး၊ ျခစားမႈ၊ စီးပြားေရး၊ ပိုု႕ေဆာင္ေရးတိုု႕ကို ုေဖာ္ျပထားသည္။  

ကတ္ဘိ္နက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ ျပည္သူမ်ားလိုုအပ္ခ်က္ကိုုသိေသာ္လည္း Idrisက ေျပာသည္မွာ 
သူတိုု႕အခ်င္းခ်င္းၾကားမွာ ဘယ္ဟာကိုု ဦးစားေပးရမလဲဆိုုတာ အႀကီးအက်ယ္ ျငင္းခံုုခဲ့တယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 
ဦးစားေပးမႈမ်ားအား စဥ္းစားရာတြင ္လင္းကေျပာသည္မွာ ကတ္ဘိနက္က ျပည္သူေတြ 
ဘာလိုုခ်င္သလဲဆိုုတာကိုုသာမက ဘာလိုုအပ္သလဲဆိုုတာကိုုပါ စဥ္းစားရမယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 
လြတ္လပ္ပြင့္လင္းေသာ ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ျဖစ္လာရန ္McKinseyအႀကံေပးမ်ားသည္ မ်က္မျမင္ အီလက္ထေရာနစ္ 
မဲေပးသည့္ စနစ္ကို ုက်င့္သံုုးၿပီး နည္းလမ္းမ်ိဳးစံုုအား ေထာက္ပံ့ေပးႏိုုင္ရန ္ႀကိဳးစားခဲ့သည္။ 

အႀကံေပးမ်ားသည္ စစ္တမ္းမ်ားႏွင္ ့မီဒီယာဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားမွ သံုုးသပ္ခ်က္မ်ားအား မွတ္သားၿပီး 
ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႕၀င္မ်ား၏ ေရြးခ်ယ္မႈမ်ားအား ရီမုုတ္ကြန္ထရိုုး အေ၀းထိန္းခလုုတ္မ်ားျဖင့္ အခ်က္ျပေစသည္။ 
ရလာဒ္မ်ားကိုု ခ်က္ခ်င္းသိရၿပီး မည္သူက ႏွစ္သက္သည္၊ မည္သူက အဆိုုပါ အဆိုုကိုု မႏွစ္သက္ 
စသည္ကိုုမူလ ွ်ိဳ႕၀ွက္ထားသည္။ အဆိုုပါနည္းလမ္းျဖင့္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲ ဦးေဆာင္သူမ်ားသည္ 
ဦးစားေပးမႈမ်ားကိုု ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ၿပီး သေဘာတူညီခ်က္ရရွိခဲ့သည္။ 

နာဂ်စ္က မဲတစ္ခုုေပးတိုုင္း ေဆြးေႏြးမႈမ်ားတြင ္ဦးေဆာင္ၿပီး ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားအား ရလာဒ္မ်ား 
ေထာက္ခံမႈ၊ မေထာက္ခံမႈမ်ားအား ေဆြးေႏြးရန ္အခြင့္အေရးေပးခဲ့သည္။ လင္းက ေျပာသည္မွာ လူေတြက 
သူတိုု႕ မဲေပးခဲ့တာကို ုဘယ္လိုု ပြင့္လင္းျမင္သာေအာင ္ဆံုုးျဖတ္မလဲဆိုုတာကိုု ဆံုုးျဖတ္ခြင့္ရွိတယ္ဟုု 
ေျပာခဲ့သည္။ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္သည္ စာရင္းအား အတိုုခ်ဳပ္ၿပီး အားအနည္းဆံုုး ေရြးခ်ယ္မႈမ်ားအား 
ပယ္ခ်ခဲသ့ည္။အဆိုုပါ အဆင့္မ်ားမွတဆင့္ ကတ္ဘိနက္သည္ NKRAs ေျခာက္ခုုကိုု ခ်မွတ္ခဲ့သည္။ ၄င္းတိုု႕မွာ 
ရာဇ၀တ္မႈ၊ အက်င့္ပ်က္ျခစားမႈ တိုုက္ဖ်က္ရန္၊ ေက်ာင္းသားမ်ား ရလာဒ္တိုုးတက္လာရန္၊ ၀င္ေငြနည္းပါးေသာ 
အိမ္ေထာင္စုုမ်ား၏ လူေနမႈအဆင့္ျမင့္ရန္၊ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႕ၿဖိဳးေရးႏွင္ ့ၿမိဳ႕ျပ လူထုပိုု႕ေဆာင္ေရး 
တိုုးတက္ရန္ျဖစ္သည္။ အဆိုုပါျဖစ္စဥ္သည္ ျမန္ဆန္ၿပီး အခ်က္အလက္မ်ားမွာလည္း သန္႔ရွင္းသည္ဟုု လင္းက 
ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 
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ပထမ NKRAs ေလးခုုမွာ ္ျပည္သူ႕စစ္တမ္းမ်ားမွ ေဖာ္ျပသည့္ ရာဇ၀တ္မႈ၊ ျခစားမႈ၊ ပညာေရးႏွင္ ့စီးပြားေရးတိုု႕ကို ု
လိုုက္နာေဆာင္ရြက္ျခင္းျဖစ္သည္။ ၿမိဳ႕ျပ ပိုု႕ေဆာင္ေရးမွာ မီဒီယာ ဆန္းစစ္မႈတြင ္အေရးႀကီးေသာ 
အခ်က္ျဖစ္ေၾကာင္း ေပၚထြက္လာသည္။ ေက်းလက္ တည္ေဆာက္ေရးမွာ စစ္တမ္းမ်ားႏွင္ ့မီဒီယာ 
ဆန္းစစ္မႈႏွစ္ခုုလံုုးတြင ္မပါေသာလည္း Koh ကေျပာသည္မွာ ကတ္ဘိနက္ အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ စစ္တမ္းေရာ 
မီဒီယာေရာ ႏွစ္ခုုစလံုုးသည္ ၿမိဳ႕ျပတြင ္မေနထိုုင္ေသာ မေလးလူမ်ိဳးမ်ား၏ လိုုအပ္ခ်က္ႏွင့္ ဆႏၵမ်ား 
မေဖာ္ျပႏိုုင္ျခင္းေၾကာင္ ့သေဘာတူခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ 

ကတ္ဘိနက္သည္ NKRAs အား သေဘာတူၿပီးေနာက္ နာဂ်စ္သည္ ၀န္ႀကီးမ်ားအား အဆိုုပါ ဦးစားေပး 
ေျခာက္ခုုကိုု အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ နည္းလမ္းမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ရန္ႏွင္ ့က႑တစ္ခုုခ်င္းစီအလိုုက္ တိုုးတက္မႈကိုု 
တိုုင္းတာရန္ စြမ္းေဆာင္ရည ္ညႊန္းကိန္းမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ရန ္ညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ အျခား၀န္ႀကီးမ်ားသည္လည္း 
က်ယ္ျပန္႕သည့္ NKRAsတြင ္မပါ၀င္ေသာ ၀န္ႀကီးဌာနဆိုုင္ရာ ျပႆနာမ်ားကို ုေျဖရွင္းရန ္ဦးစားေပးမ်ား 
ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့ၾကသည္။ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲ ဦးေဆာင္သူမ်ားသည္ ၀န္ႀကီးမ်ားအားလံုုးသည္ အျမင္မ်ားအားလံုုးကိုု 
အုုပ္စုုမ ွသေဘာမတူေသာ္လည္း ၄င္းတိုု႕အျမင္မ်ားကိုု ေဆြးေႏြးရန ္အခြင့္အေရးရၾကသည္။ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္၏ 
ေထာက္ခံမႈေၾကာင့္ အုုပ္စုုသည္ သေဘာတူညီခ်က္ ရၾကၿပီး Idris က ေျပာသည္မွာ လူတိုုင္းသေဘာမတူမခ်င္း 
ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ မထြက္ဘူးဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

၀န္ႀကီးမ်ားသည္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေနြးပြဲႏွစ္ခုုအတြင္း ဦးစားေပးမႈမ်ားႏွင္ ့စြမ္းေဆာင္ရည ္တိုုင္းတာမႈမ်ားကိုု 
ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့ၿပီး Kohအဖြဲ႕သည ္ကတ္ဘိနက္ ဆံုုးျဖတ္ခ်က္ခ်ရာတြင္ ကူညီႏိုုင္ရန္ သက္ဆိုုင္ရာ 
ေခါင္းစဥ္တစ္ခုခု်င္းစီကိုု သုုေတသနျပဳခဲ့ၾကသည္။ အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ ၀န္ႀကီးမ်ားႏွင့္ လုုပ္ကိုုင္ရာတြင ္အ 
ခ်က္အလက္အေျခခံသည့္္ နည္းလမ္းမ်ားကိုု သံုုးခဲ့သည္။တတိယ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲတြင ္
ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ အုုပ္စုုခြဲၿပီး NKRA တစ္ခုုခ်င္းစီတြင ္ကနဦး အစပ်ိဳးမႈႏွင့္ ဦးတည္မႈမ်ားကိုု 
ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ဆက္သြယ္ေရးမွာ ၀န္ႀကီးဌာနမ်ားအၾကား ဆက္သြယ္ရာတြင္ အေရးႀကီးသည္ဟုု 
လင္းက ေျပာၾကားခဲ့သည္။ Koh၏ အဖြဲ႕၀င္မ်ားႏွင္ ့ကတ္ဘိနက္သည္ အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းရာတြင ္
ေခါင္းေဆာင္မည့္ ေအဂ်င္စီအမ်ိဳးမ်ိဳးအားလည္း စတင္စဥ္းစားခဲ့သည္။ 

ယခင္က အစိုုးရသည္  task force ဖြဲ႕ၿပီး ရည္ရြယ္ခ်က္အသစ္မ်ား ျပည့္မွီမႈရွိမရွ ိတိုုင္းတာခဲ့သည္။ သိုု႕ေသာ ္
Barberႏွင္ ့McKinsey မ ွအျခားအႀကံေပးမ်ားအား တင္ျပမႈအၿပီးတြင္ ၀န္ႀကီးမ်ားသည္ delivery unit 
တည္ေထာင္ရန္ ဆံုုးျဖတ္ခဲ့သည္။ Task forces မ်ားသည္ ေတြ႕ဆံုုခ်ိန္မမွန္ၾကေပ။ တစ္ပတ္တစ္ခါ တစ္လတစ္ခါ 
ေတြ႕ဆံုုၾကၿပီး အခ်ိန္ၾကာလာသည္ႏွင့္အမ ွ် အရွိန္ပ်က္လာသည္။ ထိုုအခ်ိန္တြင္ Performance Management 
and Delivery Unit ဟုုေခၚသည့္ delivery unit သိုု႕မဟုုတ္ Pemandu သည္ အလုုပ္တစ္ခုုျဖစ္သည့္ အစိုုးရ 
ဦးစားေပးမႈမ်ားကိုု အေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္ အလုုပ္ကိုုသာ ဦးတည္ရသည္။ လင္းက ေျပာသည္မွာ 
ကမၻာႀကီးမွာ ဘာေတြဘဲျဖစ္ျဖစ ္delivery unitကေတာ ့ဒီဦးစားေပးမႈမ်ားကိုုသာ လံုုးလံုုးလ်ားလ်ား 
ေဆာင္ရြက္ရမွာျဖစ္ပါတယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

အေရးႀကီးေသာ ေမးခြန္းေမးရန္မွာ delivery unit အသစ္ကိုု မည္သူ ဦးေဆာင္မလဲ။ ဦးစားေပးေတြကို ု
အမွန္တကယ္ျဖစ္လာေအာင္ လုုပ္ဖိုု႕ အဓိကလုုပ္ရမယ့္ အဖြဲ႕ပါဟု ုKoh က ေရရြတ္ခဲ့သည္။ သူက သူ၏ပါတီ 
ဥကၠဌအျဖစ္တာ၀န္ထမ္းေဆာင္ရန္ႏွင္ ့၀န္ႀကီးတာ၀န္ထမ္းေဆာင္ရန ္အခ်ိန္မရွိခဲ့ဟု ုေျပာခဲ့သည္။ 

တတိယ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲတြင ္ႏွစ္ရက္ၾကာအႀကိတ္အနယ္ေဆြးေႏြးသည့္ အစီအစဥ္တြင ္Azman က Idris 
အား တာ၀န္တစ္ခုုအႀကံျပဳခဲ့သည္။  Koh က အဆိုုပါ အစီအစဥ္ကိုု သေဘာတူသည္။ နာဂ်စ္ကလည္း 
သေဘာတူသည္။ သိုု႕ေသာ ္ပထမတြင ္Idrisက အလြန္ျငင္းဆန္ခဲ့ၿပီး အစိုုးရႏွင္ ့ႏိုုင္ငံေရးတြင ္မပါ၀င္လိုုေၾကာင္း 
Kohက ရွင္းျပခဲ့သည္။ သူက ေနာက္အပတ္အနည္းငယ္အၾကာတြင္ Idris အား ေခၚၿပီး ရာထူးယူရန္ 
တိုုက္တြန္းခဲ့သည္။ အခ်ိန္တိုုင္း Idris ခရစ္ယာန္ဘာသာေရးလိုုက္စားသူျဖစ္တာေၾကာင့္ ကၽြန္ေတာ့္ကိုု 
သူအၿမဲဆုုေတာင္းေၾကာင္း ေျပာခဲ့တယ္။ တကယ္က သူ႕အမ်ိဳးသမီးပါ။ ဒီလို ုႀကီးမားတဲ့ စိန္ေခၚမႈႀကီးကိုု 
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ဘယ္လိုုယူရမလဲဆိုုတဲ့အေျဖသိခ်င္လိုု႕ပါ။  

Koh ႏွင္ ့Najib အၾကား နားခ်မႈ ရက္သတၱပတ္ အေတာ္ၾကာၿပီးေနာက္ Idris က ေအာက္ပါ 
အေျခအေန၃ခုုေအာက္တြင ္Pemandu ကိုု ဦးေဆာင္မည္ဟုု သေဘာတူခဲ့သည္။ ပထမတစ္ခုုမွာ ႏိုုင္ငံေရးႏွင္ ့
လံုုး၀မဆက္စပ္လိုုျခင္းျဖစ္သည္။ ဒုုတိယတစ္ခုုမွာ ၀န္ႀကီးအျပည့္အ၀ျဖစ္ခ်င္သည္။ ၄င္းႏွင္ ့ေဆာင္ရြက္ရမည္ ့
အျခား၀န္ႀကီးမ်ားႏွင့္ တန္းတူညီခ်င္သည္။ တတိယတစ္ခုုမွာ ပုုဂၢလိက က႑မ ွေရြးခ်ယ္ခန္႕ထားေစခ်င္သည္။ 
တတိယအခ်က္ကိုု စဥ္းစားၿပီး ကတ္ဘိနက္သည္ Pemandu အား ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ေအာက္ရွိ 
ေကာ္ပိုုရိတ္ဌာနတစ္ခုုအျဖစ ္သေဘာတူၿပီး အဆိုုပါ delivery unit သည္ အေတာ္ဆံုုးလူမ်ားအား 
ေရြးခ်ယ္ခန္႕ထားၿပီး အျမင့္ဆံုုး လစာေပးရန္ျဖစ္သည္။ 

Pemandu သည္ စက္တင္ဘာ ၂၀၀၉ တြင ္တရား၀င ္ဖြဲ႕စည္းခဲ့ၿပီး Idris က အခ်ိန္ျပည့္ 
၀န္ထမ္းအျဖစ္လည္းေကာင္း Koh က ဘုုတ္အဖြဲ႕ ဥကၠဌအျဖစ္လည္းေကာင္း ထမ္းေဆာင္ခဲ့သည္။ Idris တြင ္
၀န္ထမ္းမ်ား မရွိေသာ္လည္း သူသည္ ေဆြးေနြးပြဲမ်ားအား ေတာက္ေလ ွ်ာက္ စီစဥ္ၿပီး ကတ္ဘိနက္ အဖြဲ႕မ်ား 
ယခင္ေဆြးေႏြးခဲ့သည္ ့အစဦးမ်ားႏွင့္ စြမ္းေဆာင္ရည ္တိုုင္းတာမႈမ်ားကိုု ဆက္လက္လုုပ္ေဆာင္ရန္ 
ႀကိဳးစားခဲ့သည္။ အႀကံေပးမ်ားႏွင့္ Khazanah ကိုုယ္စားလွယ္မ်ားသည္ lab ေဆြးေနြးပြဲ ရွစ္ခု ု၊ ေျခာက္ခုုသည္ 
NKRAs တစ္ခုုခ်င္းစီအတြက္ျဖစ္ၿပီး 1Malaysia အတြက္ တစ္ခုုႏွင္ ့data management အတြက္ 
တစ္ခုုျဖစ္သည္။ ေအာက္တိုုဘာႏွင့္ နို၀ုင္ဘာလမ်ားတြင္ ေျခာက္ပတ္ၾကာျမင့္ခဲ့သည္။ အဆိုုပါ 
ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည ္တက္ေရာက္သူ အမ်ိဳးမ်ိဳး ပါ၀င္ၿပီး ၀န္ႀကီးဌာနအားလံုုးမွ ၀န္ထမ္း ၂၅၀ 
ခန္႕တက္ေရာက္ခဲ့ၾကသည္။ 

Lab ေဆြးေနြးပြဲတစ္ခုုခ်င္းစီတြင ္ပါ၀င္ေဆြးေနြးသ ူ၃၀တက္ေရာက္ၿပီး ၄င္းတိုု႕ကို ုအလုုပ္ရံုုေဆြးေနြးပြဲ 
ဦးေဆာင္သူမ်ားမွ အရည္အခ်င္းႏွင့္ အေတြ႔အႀကံဳေပၚမူတည္ ေရြးခ်ယ္သည္။ ဥပမာ- ကတ္ဘိနက္ 
အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ ျပည္သူလူထုုကိုု တိုုက္ရိုုက္ အက်ိဳးသက္ေရာက္သည့္ ရာဇ၀တ္မႈ အေသးမ်ားကိုု ဦးစားေပး 
ဧရိယာအျဖစ္ထားရွိမည္ဟုု  ဆံုုးျဖတ္သည္။ ထိုု႕ေနာက ္ဦးေဆာင္သူမ်ားက အဆိုုပါ ျပႆနာကို ုေျဖရွင္းမည္ ့
၀န္ထမ္းႏွင္ ့အဖြဲ႕အစည္းမ်ား ဥပမာ ျပည္ထဲေရး၊ ရဲ၊ ေစတနာ ၀န္ထမ္း ျပည္သူေစာင့္ၾကည့္ေရး၊ လုုပ္ငန္းရွင္မ်ား 
( လုုပ္ငန္းရာဇ၀တ္မႈသည္၂၀၀၉ ခုုႏွစ္ရာဇ၀တ္မႈ အစီရင္ခံစာတြင ္ပါ၀င္သည္) တပ ္စသည္တိုု႕ပါ၀င္သည္ဟုု 
လင္းက ေျပာခဲ့သည္။ 

မေလးရွား၏ ရာဇ၀တ္မႈအခ်က္အလက္မ်ားႏွင့္ အျခားႏိုုင္ငံမ်ား၏ အခ်က္အလက္မ်ားကိုု ဆန္းစစ္ၿပီး lab အဖြဲ႕ 
သည္ ခိုုးမႈႏွင္ ့ဓားျပမႈမ်ားကိုု လာမည့္ႏွစ္အတြင္း ၂၀%အထိေလ ွ်ာ့ခ်မည့္ ဦးတည္ခ်က္ခ်ရန္ ဆံုုးျဖတ္ခဲ့သည္။ 
အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ ထိုုဦးတည္ခ်က္ ေအာင္ျမင္ရန ္မည္သည္တိုု႕ကိုု လုုပ္ေဆာင္ရမည္ ။ ဥပမာ 
လမ္းရာဇ၀တ္မႈျဖစ္သည့္ ေနရာ ၅၀ကိုု ေဖာ္ထုုတ္ျခင္းႏွင္ ့လံုုၿခံဳေရးမ်ား သင္တန္းေပးျခင္း 
ခန္႕ထားျခင္းစသည္တိုု႕ျဖစ္သည္။ ေဆြးေနြးသူမ်ားသည္ မည္သည့္ ဘတ္ဂ်က္ျဖင့္ ေဆာင္ရြက္မည္။ 
မည္သိုု႕အေကာင္အထည္ေဖာ္မည္ကိုု ေဆြးေႏြးၾကသည္။ 

လူမ်ားအား အဆိုုပါ lab မ်ားတြင္ ပါ၀င္လာရန ္ေခ်ာ့ေမာ့ၿပီး ၀န္ထမ္းမ်ားအားလည္း ေျဖာင္းျဖျခင္းျဖင္ ့
ထင္ထားသည္ထက္ ပိုုမိုုလြယ္ကူေၾကာင္း လင္းက ေျပာခဲ့သည္။ ေရြးခ်ယ္ထားေသာ တက္ေရာက္မည့္ 
သင္တန္းသားမ်ားသည္ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္သိုု႕ႀကီးၾကပ္သည့္ ၀န္ႀကီးထံမွ လက္မွတ္ထိုုးထားေသာ 
ဖိတ္စာရမည္ျဖစ္သည္။ သူက ဆက္ေျပာသည္မွာ အဲဒါေၾကာင္ ့lab ေတြမွာ ပါ၀င္ရတာ 
ဂုုဏ္ယူစရာျဖစ္လာတယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ သူတိုု႕က အခုုအရမ္းအေရးႀကီးတဲ့ ႀကီးမားတဲ့ျပႆနာေတြကို ု
ေျဖရွင္းေနၾကပါတယ္။ သူတိုု႔မွာ လူႀကီးေတြႏွင့္လည္း ထိေတြ႕တယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

Lab မ်ားအလုုပ္ၿပီးသည့္ေနာက္ ကတ္ဘိနက္က ေနာက္ထပ္ အလုုပ္ရံုုေဆြးေနြးပြဲတစ္ခုုျပဳလုုပ္ၿပီး ရလာဒ္မ်ားအား 
မဟာဗ်ဴဟာ စာတမ္းတစ္ခုုအျဖစ္စုုစည္းႏိုုင္ရန ္ႀကိဳးစားၿပီး အဆုုိပါ စာတမ္းသည္ အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရး 
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လမ္းျပေျမပံုုျဖစ္သည္။ တက္ေရာက္သူမ်ားသည္ ျပည္သူမ်ားထံမွ အႀကံျပဳခ်က္မ်ား ရယူရန ္Open day တြင ္
ျပပြဲမ်ားက်င္းပျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ အဆိုုပါ လူထုုေဆြးေနြးပြဲမ်ားအား ေနရာေဒသမတူသည့္ ၿမိဳ႕ႀကီးသံုုးၿမိဳ႕တြင္ 
ဒီဇင္ဘာတစ္လလံုုး ေတာက္ေလ ွ်ာက္ျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ ကြာလာလမ္ပူ၊ ကူခ်င္းႏွင္ ့ကိုုတာကီနာဘလူျဖစ္သည္။ 
Idris က ေျပာသည္မွာ လူတိုုင္းပါ၀င္လာဖိုု႕ဖိတ္ေခၚပါတယ္။ စိတ္၀င္စားတဲ ့မည္သူမဆိုု ပါ၀င္လိုု႕ရပါတယ္။ 
သူတိုု႕ထဲက အခ်ိဳ႕ေတြႏွင္ ့ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ အႀကိတ္အနယ္ေဆြးေႏြးျဖစ္ပါတယ္။ အဂတိလိုုက္စားမႈ၊ ၿမိဳ႕ျပ 
ပိုု႕ေဆာင္ေရး၊ ရထား၊ ဘတ္စ္ကားတိုု႕ျဖစ္ပါတယ္။ 

တုုန္႕ျပန္မႈမ်ား စုုစည္းၿပီးေနာက္ Koh ႏွင္ ့Idrisသည္ အႀကံေပးမ်ားႏွင့္ လမ္းျပေျမပံုုကိုု ျပင္ဆင္ရန္ႏွင္ ့
ျပန္လည္တည္းျဖတ္ခဲ့ၾကသည္။ Koh က ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ ပူးေပါင္းလုုပ္ေဆာင္တာ အလြန္ေကာင္းပါတယ္ဟုု 
ေျပာခဲ့သည္။ Idris က Pemandu၏ ေန႕စဥ္လုုပ္ငန္းမ်ားကို ုေစာင့္ၾကည့္ရၿပီး Koh က လႊတ္ေတာ္၊ 
ျပည္သူလူထုုႏွင့္ အစိုုးရမဟုုတ္ေသာ အဖြဲ႕အစည္းမ်ားအား ၄င္းတိုု႕ ရည္မွန္းခ်က္ကိုု ရွင္းျပၿပီး 
အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရးအစီအစဥ္ႏွင္ ့ပတ္သက္သည့္ ေမးခြန္းမ်ားကို ုေျဖၾကားရသည္။ 

စီးပြားေရး အသြင္ကူးေျပာင္းမႈ အစီအစဥ္မ်ား ဖန္တီးျခင္း 

၂၀၀၉  ႏွစ္လယ္တြင္ ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႔သည္ အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရးအတြက္ ဦးစားေပးမႈမ်ား ခ်မွတ္ရန ္
အလုုပ္ရံုုေဆြးေနြးပြဲမ်ား ျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ နာဂ်စ္က တိုုင္းျပည္၏ ဆိုုး၀ါးေနေသာ စီးပြားေရးအေျခအေနကို ု
ေျဖရွင္းရန ္တၿပိဳင္နက္တည္း အားထုုတ္ခဲ့သည္။ ေမလတြင ္သူသည္ အဖြဲ႕၀င ္၁၀ဦးပါ၀င္ေသာ အမ်ိဳးသား 
စီးပြားေရးအႀကံေပးေကာင္စီကိုု ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးအတြက ္ဗ်ဴဟာမ်ားခ်မွတ္ရန္ စဥ္းစားခိုုင္းခဲ့သည္။ မေလးရွားတြင ္
အႀကီးဆံုုး ဘဏ္လုုပ္ငန္းႏွင့္ ေငြေၾကးအုုပ္စုုျဖစ္ေသာ Maybank၏ ယခင ္
ဦးေဆာင္ညႊန္ၾကားေရးမွဴးခ်ဳပ္ျဖစ္သည့္ Amirsham Aziz က ဥကၠဌ အျဖစ္ေဆာင္ရြက္သည္။ 

အဖြဲ႕၀င္မ်ားတြင ္မေလးရွား၏ central bank ျဖစ္သည့္ Bank Negara မ ွယခင ္စီးပြားေရးပညာရွင ္Andrew 
Sheng၊ London School of Economics မ ွစီးပြားေရးႏွင္ ့ႏိုုင္ငံတကာ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး ပေရာ္ဖက္ဆာ Danny Quah၊ 
လြတ္လပ္ေသာ အစိုုးရမဟုုတ္သည့္ မ၀ူါဒ သုုေတသနအဖြဲ႕အစည္းျဖစ္သည့္ Institute of Strategic and 
International Studies Malaysia၏ ညႊန္ၾကားေရးမွဴးခ်ဳပ္ Mahani Zainal Abidin စသည္တိုု႕ပါ၀င္သည္။ 

ေကာင္စီ၏ အလုုပ္မ်ားကိုု NKRAsကိုု ဆံုုးျဖတ္သည့္ ျပည္သူ႕စစ္တမ္းမ်ားႏွင့္ မီဒီယာဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားေပၚ 
အေျခခံသည္ဟုု ပညာရွင ္အဖြဲ႕၏ အတြင္းေရးမွဴး Norma binti Mansor က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ျပည္သူမ်ားက 
စီးပြားေရးႏွင္ ့လူေနထိုုင္မႈစရိတ္ကိုု အဓိက စိုုးရိမ္မႈအျဖစ ္ေဖာ္ျပခဲ့ၾကသည္။ အဆိုုပါ သုုေတသနတြင္ 
မေလးရွားသည္ ၂၀၂၀တြင ္၀င္ေငြျမင့္ႏိုုင္ငံျဖစ္ရမည္ဟု ုကိုုယ္တုုိင္သတ္မွတ္ထားေသာ ရည္မွန္းခ်က္ကိုု 
မမီႏိုုင္ေၾကာင္း စိုုးရိမ္မႈလည္း ပါ၀င္ေနသည္။ ထိုု႕ေၾကာင္ ့ေကာင္စီအဖြဲ႕၀င္မ်ားအား နာဂ်စ္မ ွညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ 
သူသည္ ၄င္းတိုု႕အား မေလးရွားကိုု အလယ္အလတ္၀င္ေငြ ေထာင္ေခ်ာက္မွ မည္သိုု႕ ရံုုးထြက္ရမည္ကိုု 
စဥ္းစားေစခ်င္သည္။ ဆိုုလိုုသည္မွာ ၀င္ေငြနိမ့္စားသံုုးသူမ်ား မဟုုတ္သကဲ့သိုု႕ ၀င္ေငြျမင့္တီထြင္သူမ်ားလည္း 
မဟုုတ္ေပ။ အလယ္အလတ္၀င္ေငြရွိသူမ်ားအား မည္သိုု႕ျမွင့္တင္ရမည္ကိုု စဥ္းစားေစသည္။ ေကာင္စီ၏ 
တာ၀န္မွာ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး မဟာဗ်ဴဟာကိုု ဆယ္စုုႏွစ္တစ္ခုုအတြက္ ၂၀၁၀မ ွစတင္ေရးဆြဲရန္ျဖစ္သည္။  

Normaႏွင္ ့သူမ၏ ၀န္ထမ္းသည္ ေကာင္စီအတြင္းေရးမွဴးမ်ားအျဖစ္ သိၾကၿပီး 
ေအာက္ေျခအလုုပ္မ်ားလုုပ္ကိုုင္ၾကကာ ျငင္းခံုုမႈမ်ားအတြက္ စာတမ္းမ်ား ျပင္ဆင္ေပးၾကရသည္။ ေကာင္စီသည္ 
တလျခားတစ္ခါ ေတြ႕ဆံုုသည္။ အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ မေလးရွားသည္ ၂၀၂၀တြင ္မည္သည့္ေနရာ 
ေရာက္ေနရမည္ကိုု စတင္ေဆြးေႏြးၾကၿပီး ၀င္ေငြျမင္ ့အားလံုုးပါ၀င္ေသာ ေရရွည္တည္ၿမဲသည့္ ႏိုုငင္ံျဖစ္လာေစရန ္
ျဖစ္သည္။ ထိုုရည္မွန္းခ်က္သိုု႕ ေရာက္ရွိရန ္မည္သည့္အဆင့္မ်ားျပင္ဆင္ရၿပီး မည္သည့္ အခက္အခဲမ်ား 
ရင္ဆိုုင္ရမည္ကိုု ေဆြးေႏြးၾကသည္။ 
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လုုပ္ငန္းစဥ္တစ္ေလ ွ်ာက္လံုုးတြင္ Normaႏွင္ ့သူ၀န္ထမ္းသည္ ပုုဂၢလိက ကုုမၺဏီ ေခါင္းေဆာင္မ်ား ႏွင္ ့
ကုုန္သြယ္ေရးသမဂၢမ်ား၊ ဖဒရယ္အဆင္ ့ႏိုုင္ငံေရးပါတီအဖြဲ႕၀င္မ်ားႏွင္ ့အႀကိမ္ႀကိမ္ ေဆြးေႏြးညွိႏိႈင္းခဲ့သည္။ 
ေကာင္စီသည္ တိုုင္းျပည္ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးအတြက္ အခက္အခဲအခ်ိဳ႕ကိုု တိက်ျပတ္သားစြာ ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့ၿပီး 
အတြင္းေရးမွဴးအဖြဲ႕သည္ ျပည္နယ္အစိုုးရမ်ားႏွင့္ အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္လည္း ထိေတြ႕ခဲသ့ည္။  

အာဏာရ ညႊန္႕ေပါင္းအစိုုးရႏွင့္လည္းေကာင္း အတိုုက္အခံပါတီမ်ားႏွင့္လည္းေကာင္း ႏွစ္ဘက္စလံုုးႏွင့္ 
လုုပ္ကိုုင္ရသျဖင့္ အတြင္းေရးမွဴးအဖြဲ႕သည္ ျပည္နယ္အဆင့္တြင္ အစည္းအေ၀း ေလးႀကိမ္သိုု႕ငါးႀကိမ္ 
လုုပ္ၾကရသည္။ ပထမတြင ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္ျဖင့္လည္းေကာင္း၊ ေနာက္ ျပည္နယ္ ဥပေဒေရးဆြဲသူမ်ား 
ေကာင္စီျဖင့္လည္းေကာင္း၊ အဆင့္ျမင့္ ျပည္နယ္ အစိုုးရ၀န္ထမ္းမ်ားႏွင့္ လည္းေကာင္း၊ 
အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္လည္းေကာင္း ေနာက္ဆံုုးတြင္ အငယ္တန္း အစိုုးရ၀န္ထမ္းမ်ားႏွင့္လည္းေကာင္း 
ေတြ႕ၾကရသည္။ 

ေယဘုုယ်အားျဖင့္ အတြင္းေရးမွဴးသည္ ျပည္နယ္ဥပေဒျပဳ အေဆာကအ္အံုုတြင္ အဆိုုပါအုုပ္စုုမ်ားႏွင့္ ေတြ႕ဆံုုၿပီး 
Norma ႏွင္ ့သူ၏ ၀န္ထမ္းသည္ ေကာင္စီ၏ အေစာပိုုင္းေတြ႕ရွိခ်က္မ်ားကို ုရွင္းျပသည္။ ထိုု႕ေနာက ္
တက္ေရာက္သူမ်ားအား အႀကံျပဳရန္ႏွင့္ အျငင္းပြားရန ္အခြင့္အလမ္းေပးခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ျဖစ္စဥ္မွတဆင္ ့
ေကာင္စီသည္ ခန္႕မွန္းေျခ မေလးရွားလူမ်ိဳး ၁၁၀၀၀ခန္႕ကို ုမဟာဗ်ဴဟာ စီးပြားေရး စီမံကိန္းေရးဆြဲရာတြင ္
ထည့္သြင္းပါ၀င္ေစခဲ့သည္ဟုု Norma က ေျပာခဲ့သည္။ ျပည္သူမ်ားမွာ အြန္လိုုင္းမွတဆင့္လည္း 
အႀကံျပဳႏိုုင္သည္။ 

ရလာေသာအႀကံျပဳခ်က္မ်ားသည္ စီးပြားေရးေမာဒယ္အသစ္စာတမ္းတြင ္တစိတ္တပိုုင္းပါ၀င္ၿပီး ၂၀၁၀ 
မတ္လတြင္ ထုုတ္ျပန္ခဲ့သည္။ NKRAs ကိုု ဆုုံးျဖတ္သကဲ့သိုု႕ပင္ ေကာင္စီသည္ အခ်က္အလက္မ်ားႏွင့္ 
ဆန္းစစ္မႈမ်ားကိုု အေျခခံၿပီး သေဘာတူညီခ်က္ ရယူႏိုုင္ခဲ့သည္။ 

ေကာင္စီအဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ နားေထာင္လိုုၿပီး သူတိုု႕စိတ္ေတြလည္း ေျပာင္းႏိုုင္တယ္ဟုု Norma က ေျပာခဲ့သည္။ 
သူတိုု႕ထင္တာက မေလးရွားက ေကာင္းရင ္စီးပြားေရးလည္းေကာင္းမယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 
စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္တြင ္အဓိက ရည္မွန္းခ်က္မ်ားမွာ စီးပြားေရးအသြင္ကူးေျပာင္းမႈ အစီအစဥ္၏ ၁၀ႏွစ ္
ရည္မွန္းခ်က္ ခ်မွတ္ရန္၊ ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံရာတြင ္ေဒၚလာ ၄၄၄ ဘီလီယံ ထည့္၀င္ရန္၊ အမ်ိဳးသား၀င္ေငြ US$523 
ဘီလီယန္ျဖစ္ရန္ႏွင္ ့အလုုပ္အကိုုင္ ၃.၃ သန္းဖန္တီးရန္ျဖစ္သည္။ 

ေကာင္စီက စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္သစ ္ၿပီးဆံုုးခ်ိန္တြင္ နာဂ်စ္သည္ စီမံကိန္းကိုု Pemanduအျဖစ္ေျပာင္းလိုုက္သည္။ 
ေကာင္စီသည္ က်ယ္ျပန္႕သည့္ မူေဘာင္တစ္ခု ုခ်မွတ္ေသာ္လည္း ေမာ္ဒယ္သည္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ 
မလြယ္ဟုု Pemandu၏ ETP ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံေရး ဒါရိုုက္တာ Ku Kok Peng က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ဒါက မ၀ူါဒ 
ဘာသာစကား အမ်ားႀကီးဘဲဟုု ေျပာခဲ့သည္။ Pemandu သည္ GTP အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန ္စတင္ခဲ့ၿပီး 
အေစာပိုုင္းတြင ္ေအာင္ျမင္မႈ ရခဲ့သည္။ delivery unitသည္ ETP အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ သင့္ေလ်ာ္သည့္ 
ေအဂ်င္စီျဖစ္သည္ဟုုလည္း ပေရာ္ဖက္ဆာ  Xavier က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

အျခားကမၻာ့ႏိုုင္ငံမ်ားကဲ့သိုု႕ပင ္မေလးရွားသည္လည္း ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးေႏွးေကြးလာသည္။ အစိုုးရသည္ ပုုဂၢလိက က႑ 
ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံရန္၊ အလုုပ္အကိုုင္မ်ား ဖန္တီးရန ္၊ ျပည္သူ႕ ယံုုၾကည္မႈ ရရွိရန ္လ်င္ျမန္သည့္ စီးပြားေရး 
ေအာင္ျမင္မႈမ်ား ရရွိရန ္လိုုအပ္ေနသည္။ ကၽြန္မတိုု႕က ေျပးလမ္းတည္ေဆာက္ၿပီး Idris Jala က 
ၿပိဳင္ကားတည္ေဆာက္ခဲ့တယ္ဟုု ေကာင္စီက ညႊန္ၾကားသည့္မူေဘာင္ႏွင္ ့Pemandu က ETP အတြက္ 
အစျပဳသည့္ စီမံကိန္းမ်ား ဆက္သြယ္ေနမႈကိုု Norma က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ျမန္ဆန္တဲ့ကားေတြအတြက္ 
ေကာင္းမြန္တဲ့ေျပးလမ္းေတြ လိုုအပ္ေနတယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

ပထမတြင ္Pemandu သည္ တိုုင္းျပည္စီးပြားေရး႑မ်ားတြင္ မည္သည့္က႑ကိုု အာရံုုစိုုက္ရမည္ကိုု 
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သတ္မွတ္သည့္ အမ်ိဳးသား အဓိက စီးပြားေရး ဧရိယာမ်ားကိုု ဦးေဆာင္ခဲ့သည္။ Idrisက ပုုဂၢလိက ပညာရွင္မ်ား 
အရပ္ဘက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားႏွင္ ့အဆင့္ျမင့္အရာရွိႀကီးမ်ားအပါအ၀င ္လူ၁၀၀၀ေက်ာ္တက္ေရာက္ေသာ 
ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ တက္ေရာက္သူမ်ားသည္ အုုပ္စုုလိုုက္ ေဆြးေႏြးၾကၿပီး မေလးရွား 
စီးပြားေရူက႑ကိုု လြန္ခဲ့သည့္ ၁၀ႏွစ္အတြင္း အေျခခ ံတိုုးတက္မႈမွ စၿပီး ဆန္းစစ္ခဲ့သည္။   

အဆိုုပါ ကိန္းဂဏန္းမ်ားအား mean growth ratesႏွင္ ့ႏိႈင္းယွဥ္ၿပီး တကမၻာလံုုးဆိုုင္ရာ က႑မ်ား 
(စီးပြားေရးအဖြဲ႕အစည္းGlobal Insight မွရသည္) ႏွင္ ့တြက္ခဲ့သည္။ အဖြဲ႕သည ္က႑တစ္ခုုခ်င္းစီအလိုုက္ 
အားအေကာင္းဆံုုး တိုုးတက္သည့္ ႏိုုင္ငံကို ုေဖာ္ထုုတ္ခဲ့ၿပီး မေလးရွားအေနျဖင္ ့စီးပြားေရးက႑တစ္ခုုခ်င္းစီတြင ္
တကမၻာလံုုးတြင္ အေကာင္းဆံုုးျဖစ္လာရန္ ကြာဟမႈကိုု ေလ ွ်ာ့ခ်ႏိုုင္မည္ကိုု တြက္ခ်က္ခဲ့သည္။ 

Idris က ေျပာသည္မွာ ဒီျဖစ္စဥ္က ဦးစားေပးစဥ္းစားျခင္းနည္းလမ္းပါဘဲ။ အခန္းတစ္ခုုထဲမွာ ရွိတဲ့လူေတြကိုု 
ဦးစားေပးတစ္ခုုကိုု သေဘာတူေအာင္လုုပ္ဖိုု႕ မလြယ္ပါဘူး။ က႑တိုုင္းရဲ႕ ကိုုယ္စားလွယ္ေတြက သူတိုု႕ရဲ႕ 
စိတ္၀င္စားမႈေတြကိုုသာ ဦးစားေပးခ်င္တယ္။ ဒါေပမယ္ ့ေဒတာအခ်က္အလက္ေတြက သူတိုု႕ကိုု မျဖစ္ႏိုုင္တဲံ ့
အေၾကာင္းေတြမေျပာဘဲ သူတိုု႕က႑အားသာခ်က္ေတြကိုုဘဲ ေျပာႏိုုင္ေအာင ္ကူညီခဲ့တယ္။ 

အဆိုုပါအလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ ွအဓိက ဧရိယာ ၁၂ခု ုေပၚထြက္လာခဲ့သည္။ Pemanduသည္ လူအဖြဲ႕အစည္း 
အစိတ္အပိုုင္းအသီးသီးတြင္ ၾကြယ္၀မႈ အမ်ားဆံုုး ပ်ံ႕ႏွံ႕ေစရန ္က႑ေပါင္းစံုု ပါ၀င္လာေအာင ္ထည့္သြင္းခဲ့သည္။ 
ဧရိယာ ၁၂ခုုမ ွ၁၁ခုုသည္ စီးပြားေရး က႑မ်ားျဖစ္သည့္ ဆီ၊ ဂတ္စ္၊ စြမ္းအင္၊ အုုန္းဆီ၊ ရာဘာ၊ 
လက္လီလက္ကားေရာင္း၀ယ္ေရး၊ ေငြေၾကး၀န္ေဆာင္မႈမ်ား၊ ခရီးသြားလုုပ္ငန္း၊ အီလက္ထေရာနစ္ႏွင့္ 
အီလက္ထရစ္ကယ္၊ စီးပြားေရး ၀န္ေဆာင္မႈမ်ား၊ ဆက္သြယ္ေရး၊ အခ်က္အလက္ႏွင့္ အေဆာက္အအံုု၊ 
ပညာေရး၊ စိုုက္ပ်ိဳးေရး က်န္းမာေရးတိုု႕ပါ၀င္သည္။  

ဧရိယာ ၁၂ခုုသည္ ေဒသလည္း ကြဲျပားသည္။ ကြာလာလမ္ပူ ေဒသႀကီး၊ ကလန ္ေတာင္ၾကားတိုု႕တြင ္
ၿမိဳ႕ေတာ္ႏွင္ ့ဆင္ေျခဖံုုးမ်ား၊ အနီးအနား ၿမိဳ႕ႀကီးမ်ားႏွင့္ ၿမိဳ႕မ်ား ပါ၀င္ေနသည္။ စီမံကိန္းေရးဆြဲသူမ်ားသည္ 
တိုုင္းျပည္ ကုုန္သြယ္ေရးစင္တာတြင ္ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံျခင္းသည္ မေလးရွားအား ၀င္ေငြျမင့္ႏိုုင္ငံျဖစ္လာေစရန ္
ဆံုုးျဖတ္ခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ဧရိယာ ၁၂ခုုသည္ ၂၀၂၀ခုုႏွစ္တြင ္မေလးရွား၀င္ေငြ ၇၃%ကိုု ရရွိေစမည္ဟုုလည္း 
ခန္႕မွန္းၾကသည္။ 

ပုုဂၢလိကႏွင္ ့အစိုုးရမွကိုုယ္စားလွယ္မ်ားသည္ ကိုုးပတ္ၾကာသည့္ Lab တြင္ေဆြးေႏြးၾကၿပီး က႑တစ္ခုုခ်င္းစီတြင္ 
ဖြ႕ံၿဖိဳးေရးအတြက ္အခက္အခဲမ်ားကိုု ေဆြးေႏြးၾကသည္။ ထပ္တိုုးခ်ဲ႕မည့္ လုုပ္ငန္းမ်ားကိုုလည္း စဥ္းစားၾကသည္။ 
Idris က lab ်ားသည္ ျပႆနာကို ုမည္သိုု႕ တီထြင္ႀကံဆဖန္တီးေျဖရွင္းရန္ အားထုုတ္ေၾကာင္းကိုု 
လက္လီလက္ကားအုုပ္စုု ဥပမာ သံုုးၿပီး ရငွ္းျပခဲ့သည္။ ထိုုအုုပ္စုုတြင္ အႀကီးဆံုုး၊ အလယ္အလတ္ႏွင့္ အေသးစား၊ 
အိမ္နီးခ်င္း မိခင္မ်ားႏွင္ ့စတိုုးဆိုုင္မ်ားအထိ ပါ၀င္ေနသည္။ 

Idris ကေျပာသည္မွာ ႏွစ္ဘက္စလံုုးက တစ္ဘက္ႏွင့္ တစ္ဘက္မုုန္းေနၾကတယ္။ ပထမအပတ္မွာ 
မ်က္လံုုးခ်င္းဆံုုၿပီး မၾကည့္ႏိုုင္ဘူး။ စတိုုးဆိုုင္အေသးစားေလးေတြပိုုင္ရွင္က အႀကီးစား ကိုုယ္စားလွယ္ေတြကိုု 
သူတိုု႕ စီးပြားေရးပ်က္ေအာင္လုုပ္တယ္လိုု႕ စြပ္စြဲတယ္။ သိုု႕ေသာ ္ေနာက္ပိုုင္းဆက္ရွင္ေတြမွာ ကနဦးေျပာသူက 
ျဖန္႕ခ်ီခဲ့တယ္။ အင္တာပရိုုက္အႀကီးေတြက ကိုုယ္စားလွယ္ေတြက အေသးေတြကိုု ကူညီခဲ့တယ္။ 
စတိုုးဆိုုင္အေသးႏွစ္ခုုကိုု ပိုုင္းေလာ့စီမံကိန္းအျဖစ္ စတင္ၿပီး အႀကီးစား ေရာင္းခ်သူေတြက ပိုုင္ရွင္ေတြကို ု
ေခတ္မီေစ်းတြက္နည္းနွင့္ စက္ကိရိယာမ်ား ပံ့ပိုုးေပးခဲ့တယ္။ lab ကာလအတြင္းမွာဘဲ အေရာင္းတက္ခဲ့တယ္ဟုု 
ေျပာခဲ့သည္။ ထိုုကနဦး ပိုုင္းေလာ့၏ ရလာဒ္အျဖစ ္lab အဖြဲ႕သည ္လက္လီကုုန္သည္ငယ္မ်ား 
အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္ဟုုေခၚသည့္ အစီအစဥ္သစ္ကိုု စတင္ခဲ့သည္။ 
အဓိကလက္လီသမားမ်ားျဖစ္သည့္ Carrefour ျပင္သစ ္ hypermarket chain၊ Mydin၊ မေလးရွား 
hypermarket chain တိုု႕က လြတ္လပ္ေသာ ကိုုယ္ပိုုင္ လက္လီဆိုုင္မ်ားအား ကူညီရန္ သေဘာတူခဲ့ၾကသည္။ 
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၂၀၁၄ ခုုႏွစ္တြင ္စီမံကိန္းသည္ ဆိုုင္ေပါင္း တစ္ေထာင္ေက်ာ္ကိုု ေျပာင္းလဲႏိုုင္ခဲ့သည္ဟုု Idris က 
ေျပာၾကားခဲ့သည္။ လက္လီကုန္သည္ စီးပြားေရးမ်ား အဆင္ျမင့္လာေသာအခါ လက္ကားဆိုုင္ႀကီးမ်ားႏွင့္လည္း 
တိုုးခ်ဲ႕ရန ္အဆင္ေျပလာသည္။ သူကဆက္ေျပာသည္မွာ ကၽြန္ေတာ္တိုု႕ အစိုုးရထဲမွာ ထိုုင္ေနရင ္
ဒလီိုုမ်ိဳးျဖစ္လာမွာ မဟုုတ္ဘူး။ သူတိုု႕ကုုိ အခန္းတစ္ခုုထဲမွာထည့္ၿပီး ႏွစ္ဘက္စလံုုးႏွင့္ အဆင္ေျပတဲ့ အေျဖကိုု 
ရွာေတြ႕ခဲ့တယ္။ 

ဒီလို ုအစပ်ိဳး စီမံကိန္းေပါင္း ၁၃၁ ခုုဟာ Idris ၏ ေဆာင္ပုုဒ္အတိုုင္း ႀကီးမားျမန္ဆန္တဲ့ရလာဒ္မ်ား ရေစသည္ 
(သူကား၏ လိုုင္စင္ျပားမွာ BFR33) ။ Labတြင ္ပါ၀င္သူမ်ားသည္ အစိုုးရအေနျဖင္ ့ထုုိ စီမံကိန္းမ်ားအား မည္သိုု႕ 
ေစ့စပ္ညွိႏိႈင္းရမည္ႏွင္ ့ပုဂၢလိကက႑မွ အဖြဲ႕၀င္မ်ားတြင ္ခ်န္ပီယံမ်ားအျဖစ္မည္သူတိုု႕က ေဆာင္ရြက္ႏိုုင္မည ္
စသည္တိုု႕ကိုု ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့သည္။ ၂၀၁၀ေအာက္တိုုဘာတြင္ စာမ်က္ႏွာေပါင္း ၆၅၀ရွိေသာ ETP၏ 
လမ္းညႊန္ေျမပံုုကိုု မေရးဆြဲခင ္Pemandu သည္ ထိုုစီမံကိန္းမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္ၿပီး ျပည္သူမ်ားႏွင့္ 
ေတြ႕ဆံုုပြဲမ်ားျပဳလုုပ္ခဲ့သည္။ 

စီးပြားေရးေကာင္စီသည ္Pemanduႏွင္ ့လက္တြဲၿပီး က႑မ်ိဳးစံုုဆက္စပ္ေနေသာ မဟာဗ်ဴဟာ 
ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး ေျခာက္ခ်က္ကိုု ဆက္လက္ လုုပ္ကိုုင္ခဲသ့ည္။ ထိုုေျခာက္ခ်က္သည္ အဓိက စီးပြားေရး 
က႑မ်ားအား တိုုးတက္လာေအာင္ မဟာဗ်ဴဟာ ေဖာင္ေဒးရွင္းခ်မွတ္ျခင္းျဖစ္သည္။ 
စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္တြင ္ေကာင္စီသည္ စီးပြားေရး မ၀ူါဒ ၅၂ ခ်က္ကိုု ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့သည္။ ထိုုအထဲမွ 
၁၄ခ်က္သည္  ETP ေအာက္တြင္ NKRAႏွင္ ့သင့္ေလ်ာ္သည္။ က်န္အခ်က္မ်ားကိုု အုုပ္စုုေျခာက္ခုုအတြင္း 
ထည့္သြင္းထားသည္။ ၄င္းတိုု႕သည္ မဟာဗ်ဴဟာ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးမ်ားျဖစ္လာသည္။ ျပိဳင္ဆိုုင္မႈမ်ား၊ 
စံသတ္မွတ္ျခင္းႏွင့္ ေျဖေလ ွ်ာ့ျခင္းမ်ား၊ ျပည္သူ႕၀န္ေဆာင္မႈမ်ား၊ ကြာဟမႈကိုု ေလ ွ်ာ့ခ်ျခင္း၊ျပည္သူ႕ဘ႑ာေရး၊ 
စီးပြားေရးတြင ္အစိုုးရ၏ အခန္းက႑၊ လူစြမ္းအား တည္ေဆာက္ျခင္းတိုု႕ျဖစ္သည္။ 

Pemandu ၏ ETP investment ဒါရိုုက္တာ Ku က ေျပာသည္မွာ ဦးစားေပးစီမံကိန္းမ်ား ေဖာ္ထုုတ္ျခင္းသည္ 
ျဖစ္စဥ္တြင ္ပထမဆံုုးအေရးႀကီးအဆင့္ျဖစ္ၿပီး လိုုအပ္ေနေသာ ရင္းႏွီးျမႈပ္ႏွံမႈမ်ားႏွင္ ့
အလုုပ္အကိုုင္အခြင့္အလမ္းမ်ား ျမန္ျမန္ဆန္ဆန္ျဖစ္ေပၚလာေစသည္။ တိုုင္းျပည္အတြင္း 
စီးပြားေရးက်ဆင္းေနမႈေၾကာင့ ္နာဂ်စ္သည္ ျပည္သူမ်ားအား လုုပ္ငန္းမ်ားကိုု ျမန္ျမန္ဆန္ဆန္ျမင္ေစခ်င္သည္။ 
ေနာက္ပိုုင္းတြင္မွသာ အစိုုးရသည္ စီမံကိန္းမ်ား လုုပ္ေဆာင္ရန ္ေနာက္ကြယ္ရွိ လိုုအပ္ေနေသာ 
ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ားကိုု လုုပ္ေဆာင္မည္ျဖစ္သည္။ 

အခက္အခဲမ်ားအား ေက်ာ္လႊားျခင္း 

အစိုုးရ အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ ္ျဖစ္ေပၚလာသည့္ ကနဦး ကတ္ဘိနက္အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားတြင္ 
၀န္ႀကီးမ်ားသည္ အစိုုးရ စြမ္းရည္ကိုု ညႊန္ကိန္းမ်ားျဖင့္ တိုုင္းတာမည့္ အိုုင္ဒီယာကိုု ခုုခံခဲ့ၾကသည္။ အခ်ိဳ႕က 
ထိုုသိုု႕ ေစာင့္ၾကည္မည္ကိုု မႏွစ္သက္ၾကေပ။ အခ်ိဳ႕က စီမံကိန္းအသံုုး၀င္ပံုုကို ုနားမလည္ၾကေပ။ အခ်ိဳ႕က 
ထိုုနည္းလမ္းမ်ားသည္ မေလးရွားအမ်ားစုုတြင္ ပုုဂၢလိက႑ႏွင့္သာ ဆက္စပ္ေနသျဖင္ ့အစိုုးရပိုုင္းတြင ္
ေဆာင္ရြက္ႏိုုင္မည္ဟု ုမယံုုၾကည္ေပ။ သိုု႕ေသာ ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္သည္ ထုုိ ညႊန္ကိန္းမ်ားအား မဟာဗ်ဴဟာဒီဇိုုင္းတြင္ 
ထည့္သြင္းေရးဆြဲရမည္ဟုု ျပတ္သားစြာ ညႊန္ၾကားခဲ့သည္။ 

မေလးရွားရင္ဆိုုင္ေနရေသာ ျပႆနာႀကီးမ်ားအား ေကာ္ပိုုရိတ္နည္းလမ္းသံုုးၿပီး ေျဖရွင္းရန ္ကတိက၀တ္ကိုု 
လိုုက္နာၿပီးေနာက္ Idrisႏွင့္အဖြဲ႕သည္ ေျပာင္းလဲေရးတြင ္ပါ၀င္ေသာ ၀န္ႀကီးမ်ားအား ၄င္းတိုု႕ ရည္ရြယ္ခ်က္ႏွင့္ 
ပတ္သက္ၿပီး တိုုက္ရိုုက္ ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ အဖြဲ႕သည ္နားလည္မႈလြဲမွားေနသည္မ်ားကိုုလည္း 
အေျခအေနအား အေသးစိိတ္ရွင္းျပျခင္း၊ အတိုုက္အခံေဆြးေႏြးမႈမ်ားကိုု ေျဖရွင္းျခင္းႏွင္ ့ေနာက္ဆံုုးတြင္ 
၀နႀ္ကီးမ်ားအား ညႊန္ကိန္းမ်ားသံုုးရသည့္ အားသာခ်က္မ်ားကိုု အခ်ိန္ယူရွင္းျပၿပီး ေတာင္းပန္ခဲ့သည္။ 
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Idris က ေျပာသည္မွာ အဓိက စိန္ေခၚမႈႀကီးကေတာ့ ၀န္ႀကီးေတြကိုု ဒ ီအေျပာင္းအလဲက ဘာေၾကာင့္ 
မရွိမျဖစ္လိုုအပ္လဲဆိုုတာ ေဆြးေႏြးရတာပါဟုု ေျပာခဲ့သည္။ ၀န္ႀကီးမ်ား၏ စိုုးရိမ္မႈမ်ားႏွင္ ့ပတ္သက္ၿပီးလည္း 
သူတိုု႕ႏွင့္ေတာ ့သေဘာထားပိုုင္းဆိုုင္ရာ အျငင္းပြားေနလိုု႕ မျဖစ္ပါဘူး။ သူတိုု႕ကိုု ေျပာရမွာက 
ဒီညႊန္ကိန္းေတြကိုု အျပင္ေလာကမွာ ဘယ္လိုုအသံုုးခ်လိုု႕ရလဲဆိုုတာပါ ေျပာရမွာပါဟု ုထပ္မံျဖည့္စြက္ခဲ့သည္။ 

Idrisက ညႊန္းကိန္းမ်ားသည္ နယ္ပယ္အသီးသီးတြင္အလုုပ္ျဖစ္ေၾကာင္း ျပသခဲ့ၿပီး ၀န္ႀကီးမ်ားသည္ ကတ္ဘိနက္ 
အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားတြင္လည္း တိုုင္းတာသည့္နည္းလမ္းမ်ားအား ေဖာ္ထုုတ္ခဲ့ၾကသည္။ ျငင္းခံုုမႈတစ္ခုုမွာ 
အစိုုးရသည္ ျခစားမႈႏွင္ ့ပတ္သက္ၿပီး စြမ္းရည္ကိုု မည္သိုု႕တိုုင္းတာႏိုုင္မည္ကိုု ေဆြးေႏြးၾကသည္။ 
ကတ္ဘိနက္အဖြဲ႕၀င္မ်ားသည္ မေလးရွား၏ အျပည္ျပည္ဆိုုင္ရာ ပြင့္လင္းျမင္သာေရးအဖြဲ႔ ျခစားမႈ 
စစ္တမ္းသတ္မွတ္ခ်က္ Transparency International’s Corruption Perceptions  အဆင့္ 
ကိုုအေျခခံေဆြးေႏြးၿပီး အစိုုးရႏွင္ ့ေကာ္ပိုုရိတ္အဖြဲ႕မ်ားအတြင္း မမွန္မကန္လုုပ္သူမ်ားအား ေဖာ္ထုုတ္သည့္ 
whistle-blowersမ်ားကိုု ကာကြယ္ေပးသည့္ ဥပေဒဖန္တီးရန ္ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္။ 

အဆိုုပါ လက္ေတြ႕က်ေသာ လုုပ္ငန္းမ်ားအျပင္ အဖြဲ႕သည ္ကတ္ဘိနက္ကိုု ၄င္းတိုု႕၏ ႏိုုင္ငံေရးအရ 
ေပၚျပဴလာျဖစ္မႈကိုု တိုုင္းတာရန္ ပန္ၾကားခဲ့သည္ဟုု Xavier က ေျပာခဲ့သည္။ ၀န္ႀကီးမ်ားသည္ ညႊန္းကိန္းမ်ား၏ 
အျပဳသေဘာေဆာင္သည့္ စြမ္းရည္ေၾကာင္ ့အဆိုုးျမင္ေနေသာ ျပည္သူလူထုုအား ၄င္းတိုု႕ေအာင္ျမင္မႈကို ု
သက္ေသျပႏိုုင္ခဲ့သည္။  

Pemandu သည္ GTP ကိုုအေကာင္အထည္ေဖာ္ရာတြင္ အသံုုးျပဳသည့္ နည္းလမ္းမ်ားအား 
အစိုုးရ၀န္ထမ္းမ်ားမွလည္း တုုန္႕ဆိုုင္းေနသည္ကိုု ရင္ဆိုုင္ၾကရသည္။ Pemandu ကိုုတည္ေထာင္စဥ္က 
ရည္ရြယ္ခ်က္မွာ ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းေရးရာတြင ္ပိုုမိုုထိေရာက္သည့္ အေျပာင္းအလဲ ယဥ္ေက်းမႈတစ္ရပ္ 
ျဖစ္ထြန္းလာေစရန္ျဖစ္သည္။ ထိုုသိုု႕ျဖစ္လာလ ွ်င္ delivery unitသည္ ေပ်ာက္ကြယ္သြားမည္ျဖစ္သည္။ 
သိုု္႕ေသာ ္မေလးရွားတြင ္လုုပ္ငန္းခြင္တြင္း စံႏႈန္းမ်ားႏွင္ ့မိရိုုးဖလာ စဥ္းစားေတြးေခၚေနမႈမ်ားကို ုေျပာင္းလဲရန္မွာ 
မလြယ္ကူေပ။  

Pemanduသည္ ၀န္ထမ္းမ်ားအား အေစာပိုုင္းတြင ္lab မ်ားမွတဆင့္ စီမံကိန္းေရးဆြဲရာတြင ္ပါ၀င္လာေအာင ္
အားထုုတ္ခဲ့သည္။ မျဖစ္ႏိုုင္ေသာ ဦးတည္ခ်က္မ်ား ေအာင္ျမင္ရန ္အတူတကြ ေဆြးေႏြးျခင္းေၾကာင္ ့
ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းမ်ားသည္ ပိုမို ုၾကြယ္၀လာၾကသည္ဟုု့ စီးပြားေရး စီမံခ်က္ေရးဆြဲသည့္ ယူနစ္ ေခါင္းေဆာင ္
Rahamat က ေျပာခဲ့သည္။ ကနဦး အဆိုုးျမင္မႈမ်ား ရွိေနေသာ္လည္း GTP သည္ရလာဒ္မ်ား 
ေပၚထြက္လာေသာအခါ ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းမ်ားသည္ ေကာ္ပိုုရိတ္နည္းလမ္းမ်ား အသံုုး၀င္ပံုုကို ုသိလာၾကသည္ဟုု 
Pemanduမ ွအႀကီးတန္း NKRA analyst Liyana Taff က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

မည္သိုု႕ပင္ျဖစ္ေစကာမ ူPemanduႏွင္ ့ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းမ်ားၾကားတြင္ တင္းမာမႈမမ်ား က်န္ရွိေနသည္။ 
Pemandu သည္ စီးပြားေရးကဲ့သိုု႕ လုုပ္ကိုုင္ၿပီး ၄င္း၏ ၀န္ထမ္းမ်ားမွာ ပုုဂၢလိကက႑မွ လာသူမ်ားျဖစ္သည္။ 
ထိုုသူမ်ားသည္ ေကာ္ပိုုရိတ္အခ်ိန္အတိုုင္းအလုုပ္လုုပ္ရန္  က်င့္သားရေနသည္ဟုု အတိုုက္အခံ ဒီမိုုကရက္တစ္ 
Democratic Action Party မ ွလႊတ္ေတာ္ကိုုယ္စားလွယ္ Kian Ming Ong က ေျပာၾကားခဲ့သည္္။ 
ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းေတြက ဒီလို ုအလုုပ္လုုပ္တာမဟုုတ္ဘူး။ ပရိုုတိုုေကာေတြကိုု လိုုက္နာၾကရတယ္။ 
အထိအခိုုက္မခံတာေတြကိုု ၾကည့္ရတယ္။ လူေတြကိုု ဒီလိုုမ်ိဳး တြန္းအားေပးလိုု႕ မရဘူး။ 

Ong က ေျပာသည္မွာ Pemandu မ ွ၀န္ထမ္းမ်ားသည္ မေလးရွား၏ စီးပြားေရးဘာသာစကားျဖစ္ေသာ 
အဂၤလိပ္စကားကိုုလည္း ရင္းႏွီးၾကသည္။ ထိုု႕အျပင ္သူႏွင္ ့အျခားသူမ်ားက မွတ္သားမိသည္မွာ Pemandu၏ 
အဆင့္ျမင့္လစာမ်ားေၾကာင့္လည္း ျပည္သူ႕၀န္ထမ္းမ်ားႏွင့္ တင္းမာၾကရသည္။ 

အဆိုုးျမင္ေနၾကေသာ ျပည္သူမ်ားထံမွ သေဘာတူလက္ခံမႈမ်ားရရန္မွာလည္း စိန္ေခၚမႈႀကီးျဖစ္သည္။ GTPအား 
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စတင္ခ်ိန္တြင ္ Pemandu ဆက္သြယ္ေရးအဖြဲ႕သည္ ျပည္သူမ်ားအား အစိုုးရလုုပ္ငန္းမ်ားႏွင္ ့
ပတ္သက္ၿပီးအသိေပးရန္ မဟာဗ်ဴဟာခ်မွတ္ၾကသည္။ ဆက္သြယ္္ေရး ဒါရိုုက္တာျဖစ္သည့္ Alex Liew က 
ေျပာၾကားသည္မွာ ျပည္သူေတြက က႑အလိုုက္ မ၀ူါဒေတြကိုု ဂရုုစိုုက္တာ မဟုုတ္ပါဘူး။ အဲဒီမ၀ူါဒေတြက 
သူတိုု႕ကိုု ဘယ္လိုုအက်ိဳးသက္ေရာက္လည္းဘဲ ဂရုုစိုုက္တာ။ ပိုုၿပီး ပြင့္လင္းျမင္သာမႈႏွင္ ့တာ၀န္ခံမႈေတြ 
လိုုခ်င္တယ္ ဟုု ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

ပထမတြင ္စားသံုုးသူ brand မ်ားအတြက္ တင္ဆင္မႈမ်ား ျပဳလုုပ္ၾကသည့္ ေၾကာ္ျငာႏွင္ ့ဆန္းသစ္တီထြင္ေရး 
ေအဂ်င္စီမ်ားသည္ Pemanduကိုု ခ်ဥ္းကပ္ၿပီး ဆက္သြယ္ေရး မဟာဗ်ဴဟာကိုု ကူညီလိုုၾကသည္။ 
ထိုုေအဂ်င္စီမ်ားက ထင္သည္္မွာ စီမံကိန္းသည္ ဆြဲေဆာင္မႈရွိၿပီး သူတိုု႕က ေခါင္းႀကီးမ်ား ၊ စိတ္ကူးမ်ား၊ 
ေကာ္ပီမ်ား ျဖင့္ျပဳလုုပ္ႏိုုင္သည္ဟုုထင္သည္။ သိုု႕ေသာ ္စီမံကိန္း၏ ရႈပ္ေထြးမႈကို ုသိသြားေသာအခါတြင္ကား 
ေအဂ်င္စီအမ်ားအျပား ထြက္ခြာသြားၾကသည္။ 

Pemandu သည္ တံဆိပ္ျပဳျခင္း branding ကိုု ကိုုယ္တိုုင္ျပဳလုုပ္ရန္ ဆံုုးျဖတ္လိုုက္သည္။ သိုု႕ေသာ ္ကနဦးတြင္ 
အလြန္နည္းပညာဆန္ၿပီး ေဒတာ အမ်ားအျပားလိုုအပ္သည္။ Liew က ေျပာသည္မွာ မေလးရွား 
ျပည္သူလူထုုသည္ တခါမ ွဒီေလာက္မ်ားေသာ အခ်က္အလက္မ်ား ေပၚေပါက္လာျခင္း ကိုု မေတြ႕ဘူးဟု ု
ေျပာခဲ့သည္။ လအနည္းငယ္ၾကာၿပီးေနာက္ ဆက္သြယ္ေရးအဖြဲ႔သည္ မဟာဗ်ဴဟာေျပာင္းလဲၿပီး ပိုုမို ု
ညင္သာသည့္ သရုုပ္ျပပံုုမ်ား၊ စာသားမ်ား၊ မီဒီယာတင္ဆက္ပံုုမ်ားကိုု သံုုးခဲ့သည္။ Pemandu သည္ 
မီဒီယာမ်ားႏွင္ ့အလုုပ္လုုပ္ၿပီး သတင္းေထာက္မ်ားအား ေ၀းလံေသာ ႏိုုင္ငံတြင္း ေနရာမ်ားရွ ိစီမံကိန္းမ်ားကိုု 
ျမင္ေတြ႕ႏိုုင္ရန ္ခရီးမ်ား စီစဥ္ၿပီး နားလည္မႈရလာေအာင္ ေဆာင္ရြက္ခဲ့သည္။ GTP ၏ လုုပ္ငန္းအမ်ားစုုမွာ 
ေက်းလက္ေဒသမ်ားတြင္သာ ရွိၿပီး ၿမိဳ႕ျပတြင ္ေနထိုုင္သူမ်ား မေတြ႕ႏိုုင္ေပ။ 

Liew ကေျပာသည္မွာ Idris သည္ ပံုုမွန္သတင္းစာတစ္ေစာင္တြင ္တစ္ေကာ္လံယူၿပီး 
အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ ္Government Transformation Program (GTP) ႏွင္ ့စီးပြားေရး 
အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ ္Economic Transformation Program (ETP) တိုု႕၏ 
ဆန္းၾကယ္ပံုုမ်ားကိုုလည္း ေရးသားခဲ့သည္။ 

မည္သိုု႕ပင္ျဖစ္ေစ တိုုင္းျပည္၏ အမ်ိဳးသားအသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာကိုု ေထာက္ခံေရးမွာ 
ခက္ခဲေနဆဲျဖစ္ၿပီး အထူးသျဖင္ ့ကနဦးေအာင္ျမင္မႈေနာက္ပိုုင္းတြင ္အခ်ိဳ႕က႑မ်ား၏ တိုုးတက္မႈမွာ 
ရပ္တန္႕သြားခဲ့သည္။ NKRAႏွင္ ့လက္လီလက္ကား အဓိက စီးပြားေရး ဧရိယာ၏ အက်င့္ပ်က္မႈထိန္းခ်ဳပ္ေသာ 
ဒါရိုုက္တာ Ravindran Devagunam က ေျပာၾကားသည္မွာ ပိုုႀကီးၿပီး ပိုုခက္ခဲတဲ ့အေျပာင္းအလဲေတြကိုု 
တြန္းအားေပးဖိုု႕က ပိုုၿပီး ခက္ခဲလာတယ္ဟုု ေျပာခဲ့သည္။ ျပည္သူေတြရဲ႕ ထင္ျမင္ခ်က္ေတြကိုု 
ကိုု္င္တြယ္ဖိုု႕ကလည္း စိန္ေခၚေနေသးတယ္။ 

ရလဒ္မ်ားအား ဆန္းစစ္ျခင္း 

မေလးရွား အမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာသည္ ပညာရွင္မ်ားက ေအာင္ျမင္သည့္ မဟာဗ်ဴဟာ 
အခ်က္အလက္ အရည္အေသြးမ်ားပါ၀င္သည္။ အလံုုးစံုုပါ၀င္ေသာ စီမံကိန္းေရးဆြဲျခင္း၊ တင္းၾကပ္ေသာ 
ဦးစားေပးမႈမ်ား၊ လိုုက္ေလ်ာညီေထြျဖစ္မႈ၊ အႏွံအျပား အာရံုုစိုုက္ခံရမႈႏွင္ ့အေကာင္အထည္ေဖာ္ရာတြင္ 
ေစာင့္ၾကည့္ျခင္းတိုု႕ျဖစ္သည္။ Lab နည္းပညာေၾကာင့္ ပုုဂၢလိကက႑မ်ားႏွင့္ အစိုုးရဘက္မွပါ အမ်ားအျပား 
ပါ၀င္ၾကသည္။ Open Daysမ်ားသည္လည္း ျပည္သူမ်ားထံမွ တုုန္႕ျပန္မႈမ်ားကို ုေတာင္းခံခဲ့ၾကသည္။ 
စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္ကို ုေရးဆြဲခ်ိန္တြင ္ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ျပဳလုုပ္သကဲ့သိုု႕ပင္ျဖစ္သည္။ Liew က 
ေျပာသည္မွာ မ၀ူါဒမ်ားကိုု ဘုုတ္အခန္းထဲမွာဘဲလုုပ္လိုု႕မရေတာ့ဘူးဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္ေရးဆြဲျခင္းသည္ အစိုုးရအေနျဖင္ ့ပထမဆံုုးအႀကိမ္အျဖစ္ ျပည္သူမ်ားႏွင့္ 
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အမ်ားဆံုုးထိေတြ႕ၿပီး တံခါးဖြင့္ေပးခဲ့ေသာအႀကိမ္လည္းျဖစ္သည္။ 

ကတ္ဘိနက္ ေဆြးေႏြးပြဲမ်ားသည ္၀န္ႀကီးမ်ားအား ၄င္းတိုု႕ထင္ျမင္ခ်က္မ်ားကိုု လြတ္လပ္စြာ ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ၿပီး 
နည္းပညာကိုု အသံုုးျပဳ၍ ဆံုုးျဖတ္ခ်က္မ်ားႏွင့္ ဦးစားေပးမ်ားကိုု ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္သည္။ ျဖစ္စဥ္တေလ ွ်ာက္တြင္ 
ကတ္ဘိနက္သည္ အစိုုးရအသြင္ကူးေျပာင္းေရးအတြက္ အဓိက ဦးစားေပး ဧရိယာေျခာက္ခု ု(the NKRAs) ကိုု 
ေဖာ္ထုုတ္ႏိုုင္ခဲ့သ္ည။ Koh အဖြဲ႕၀င္မ်ား အရဆိုုလ ွ်င္ တခါတရံတြင္ သေဘာတူညီခ်က္ရရန္မွာ အေရးႀကီးဆံုုး 
ျဖစ္ၿပီးအဖြဲ႕၀င္တိုုင္းက ၾကားနာၾကရမည္ျဖစ္သည္။ 

Pemandu သည္ စီးပြားေရးအသြင္ကူးေျပာင္းမႈ ဧရိယာ(the 12 NKEAs) ကိုုေရြးခ်ယ္ရာတြင္လည္း အလားတူ 
နည္းလမ္းကိုု အသံုုးျပဳခဲ့သည္။ သိုု႕ေသာ ္ကတ္ဘိနက္အတြင္း ဦးစားေပးမ်ားကိုု ဆန္ခါတင္ မေရြးခ်ယ္မ ီ
delivery unitသည္ လူတစ္ေထာင္တက္ေရာက္ေသာ အလုုပ္ရံုုေဆြးေႏြးပြဲျပဳလုုပ္ၿပီး က႑အသီးသီး၏ 
သမိုုင္းတေလ ွ်ာက္ လုုပ္ေဆာင္မႈမ်ားႏွင္ ့အနာဂတ ္ဖြံ႕ၿဖိဳးမႈမ်ားကို ုဆန္းစစ္သည့္ အဓိက စီးပြားေရး ဧရိယာမ်ား 
ခ်မွတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ 

မဟာဗ်ဴဟာသည္ ေျပာင္းလဲလြယ္ၿပီး အေျခအေနကိုုလိုုက္၍ လိုုက္ေလ်ာညီေထြရွိရမည္ျဖစ္သည္။ 
၂၀၁၁ခုုႏွစ္တြင ္အစိုုးရက သတၱမေျမာက္ NKRA ကိုု ထပ္မံျဖည့္စြက္ခဲ့သည္။ အေၾကာင္းမွာ လူေနထိုုင္မႈ 
စရိတ္ေပၚ လူထုုမေက်နပ္မႈမ်ား ျမင့္တက္လာေသာေၾကာင့္ျဖစ္သည္။ ETP ေအာက္ရွိ စီမံကိန္းမ်ားသည္လညး 
အခ်ိန္ကာလအလိုုက္ ေျပာင္းလဲေနသည္။ အေၾကာင္းမွာ အခ်ိဳ႕ သည္ ေအာင္ျမင္မႈသိပ္မရေသာေၾကာင္ ့
အျခားကိစၥမ်ားႏွင့္ အစားထိုုးခဲ့ရသည္။ 

လူထုု၏ အသြင္ကူးေျပာင္းေရးအေပၚအာရံုုစိုုက္မႈသည္ အထူးျမင့္မားသည္။ အထူးသျဖင့္ ငယ္ရြယ္ေသာ 
ႏိုုင္ငံသားမ်ားအၾကားတြင္ ျဖစ္သည္။ ၂၀၁၂ခုုႏွစ ္အာရွေဖာင္ေဒးရွင္းစစ္တမ္းက ေဖာ္ျပသည္မွာ မေလးရွား 
လူငယ္ ၈၄%သည္ ဗြီရွင၂္၀၂၀ ကိုု သတိျပဳၾကၿပီး၉ ၄%သည္ အဓိက မ၀ူါဒရည္မွန္းခ်က္မ်ားအျဖစ္ ဖြံ႕ၿဖိဳးၿပီး 
ႏိုုင္ငံျဖစ္လာေရး၊ ေခတ္မီၿပီး အဆင့္ျမင့္ေရး၊ အဆင့္ျမင့္နည္းပညာမ်ား ရရွိေရးတိုု႕ကု ုသိရွိၾကသည္။ 
၈၁%ေက်ာ္က တိုုင္းျပည္သည္ ဗြီရွင၂္၀၂၀ရည္မွန္းခ်က္ကိုု သိရွိသည္ဟုု ယံုုၾကည္ၾကသည္။ 
မေလးရွားလူငယ္အားလံုုး၏ ၉ ၈%က တစ္ခုုတည္းေသာ မေလးရွား 1Malaysiaကိုု သတိျပဳၿပီး ၈၃%က 
အမ်ိဳးသား ညီီညြတ္ေရးႏွင့္ ဆက္စပ္ေနၾကသည္။ ၁၂%ကသာ အစိုုးရ စြမ္းရည္ကိုု ဆက္စပ္ၾကသည္။ 
ကြာဟခ်က္မွာ စြမ္းရည္ႏွင္ ့ပတ္သက္ေသာ ဆက္သြယ္ေရးနည္းလမ္းမ်ား အားနည္းေၾကာင္း ေဖာ္ျပေနသည္။ 

အေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္ ယႏၱရားမ်ားသည္ မဟာဗ်ဴဟာ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးျဖစ္စဥ္တြင ္ထည့္သြင္းထားၿပီး Pemandu 
ကိုု delivery unitအျဖစ ္ဖန္တီးျခင္းႏွင္ ့အဆိုုပါ အဖြဲ႕ကို ုရည္မွန္းခ်က္မ်ားအား ေစာင့္ၾကည့္ဆံုုးျဖတ္ခြင့္ 
ေပးထားသည္။ Pemandu သည္ အစိုုးရ အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္ႏွင္ ့စီးပြားေရး အသြင္ကူးေျပာင္းေရး 
အစီအစဥ ္ႏွစ္ခုုစလံုုးကိုု ႏွစ္စဥ္အစီရင္ခံစာမ်ား ထုုတ္ျပန္ျခင္း၊ အခ်က္အလက္မ်ားကိုု ႏိုုင္ငံတကာ 
သံုုးသပ္ဘုုတ္အဖြဲ႕ျဖင္ ့စာရင္းစစ္ျခင္းႏွင္ ့တင္းၾကပ္သည့္ ဆက္သြယ္ေရးအဖြဲ႕မ်ားျဖင္ ့အေျခအေနမ်ားအား 
ထုုတ္ျပန္ခဲ့သည္။ 

ေတြ႔ရွိခ်က္မ်ားက ျဖစ္စဥ္မ်ားသည္ နယ္ပယ္အသီးသီးတြင္ တိုုးတက္မႈမ်ားရွိေနေၾကာင္းေဖာ္ျပေနသည္။ 
၂၀၁၃ခုုႏွစ ္ETP ႏွစ္စဥ ္အစီရင္ခံစာအရ တစ္ဦးခ်င္း၀င္ေငြသည ္၂၀၀၉ ခုုႏွစ္တြင ္ကန္ေဒၚလာ ၇၀၅၉ မ ွ
၂၀၁၃တြင ္ကန္ေဒၚလာ ၁၀၀၆၀ အထိျမင့္တက္သြားသည္။ ဆိုုလိုုသည္မွာ မေလးရွားသည္ ၄င္း၏ 
၂၀၂၀ရည္မွန္းခ်က္အတြက္ လမ္းေၾကာင္းမွန္ေပၚေရာက္ေနၿပ ီသိုု႕  ေက်ာ္တက္သြားၿပီျဖစ္သည္။ Pemandu 
သည္ GTPတြင္လည္း ေအာင္ျမင္မႈမ်ား ရေနေၾကာင္း ေဖာ္ျပခဲ့သည္။ ေက်းလက္ေဒသဖြံ႕ၿဖိဳးေရးမ်ားျဖစ္သည့္ 
လမ္းေဖာက္ျခင္း၊ ေရသန္႕ရရွိေအာင ္ေဆာင္ရြက္ေပးသျဖင္ ့လူဦးေရ ၅.၁သန္းကိုု အက်ိဳးျပဳခဲ့သည္။  

သိုု႕ေသာ ္အသြင္ကူးေျပာင္းေရးအစီအစဥ္ကိုု ေ၀ဖန္ရာတြင ္ဇယားမ်ားသံုုးၿပီး ေအာင္ျမင္မႈမ်ားကိုုသာ 
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အစီရင္ခံသည္ဟုု အဆိုုးျမင္ခဲ့သည္။ ကနဦး GTP ႏွင္ ့ETP ေအာင္ျမင္မႈမ်ားသည္ ျပည္သူ႕ဆက္ဆံေရးကိုု 
လုုပ္ကိုုင္ၾကရမည္။ အခ်ိန္ၾကာလာသည္ႏွင့္အ မ ွ် လူမ်ားက ေနာက္ပိုုင္းတြင ္တကယ့္ေအာင္ျမင္မႈမ်ားမွာ 
အေရးမႀကီးေၾကာင္းသိလာၾကမည္ဟုု Ong က ေျပာခဲ့သည္။ 

အထူးသျဖင့္ ျပည္သူမ်ားသည္ Pemanduအစီရင္ခံစာတြင ္အက်င့္ပ်က္ျခစားမႈႏွင့္ ရာဇ၀တ္မႈမ်ား ေလ်ာ့ခ်ေရးႏွင့္ 
ပတ္သက္သည့္ ေအာင္ျမင္မႈမ်ား  သံသယျဖစ္ၾကသည္။ ၂၀၁၂ခုႏုွစ ္GTP ႏွစ္စဥ ္အစီရင္ခံစာအရ 
လမ္းေပၚဒုုစရိုုက္မ်ားသည္ အစီအစဥ္စတင္ၿပီးေနာက ္၄၀.ဂ% က်ဆင္းသြားခဲ့သည္။ ထိုု႕အျပင ္Pemandu 
အစီရင္ခံစာက ရဲမ်ားႏွင္ ့ပတ္သက္သည့္ လူထုုေက်နပ္မႈသည္ ၂၀၀၉ ခုုႏွစ္တြင ္၃၅.၈%မ ွ၂၀၁၃ခုုႏွစ ္
အကုုန္တြင္ ၈၅.၂%အထိ တက္လာသည္ဟုု Ku က ေျပာၾကားခဲသ့ည္။ 

သိုု႕ေသာ ္Ong ကေျပာသည္မွာ မေလးရွားလူမ်ိဳးမ်ားသည္ ရဲမ်ားက ရာဇ၀တ္မႈ စာရင္းဇယားမ်ားနွင္ ့
ပတ္သက္ၿပီး ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ မရွိဟု ုယူဆၿပီး သူတိုု႕က အခ်ိဳ႕ရာဇ၀တ္မႈမ်ားသည္ အစီရင္ခံစာတြင ္
ေဖာ္ျပျခင္းမရွိဟု ုသံသယျဖစ္ၾကသည္။ ၂၀၁၃ခုုႏွစ္တြင ္မေလးရွားအစိုုးရမွ ရရွိသည့္ 
မႈခင္းအခ်က္အလက္မ်ားကိုု ေဖာ္ျပထားသည့္ နယူးေယာ့တိုုင္းတြင္ ေဖာ္ျပမႈမ်ားမွာလည္း ရႈပ္ေထြးေနသည္။ 
၂၀၀၀ခုုႏွစ္မွစတင္ၿပီး လက္နက္ကိုုင္ ဓားျပမႈမ်ားႏွင္ ့အုုပ္စုုလိုုက္ ဓားျပမႈမ်ား သိသိသာသာ 
က်ဆင္းသြားေသာ္လည္း လူသတ္မႈမ်ားမွာ မေျပာင္းလဲဘဲ မုုဒိမ္းမႈမ်ားမွာလည္း ျမင္တ့က္လာသည္။ 

ထိုု႕အျပင ္တစ္ကိုုယ္ရည္ လံုုၿခံဳေရး ၀န္ေဆာင္မႈ လိုုအပ္ခ်က္မ်ားလည္း ျမင့္တက္လာသျဖင့္ 
လံုုၿလံဳေရးကုုမၺဏီမ်ားသည္ ၂၀၁၃ခုုႏွစ္တြင ္၇၁၂ခုုရွိရာမွာ ၂၀၀၀ခုုႏွစ္တြင ္၂၀၀ခုုအထိ ျမင့္တက္လာသည္။ 
Ong ကဆက္ေျပာသည္မွာ အေရးအႀကီးဆံုုးက လူေတြက လမ္းေတြေပၚမွာ မလံုုၿခံဳဘူးလိုု႕ ခံစားေနၾကရတယ္။ 
၄၀% ရာဇ၀တ္မႈက်သြားၿပီေျပာေနေပမယ့္ လူ၄၀%က မလံုုၿခံဳဘူးလိုု႕ ခံစားေနရတယ္။ ဒါေၾကာင္ ့ဒီမႈခင္း 
စာရင္းဇယားေတြကို ုယံုုၾကည္မႈ မရွိၾကဘူးဟုု ေျပာခဲ့သည္။ 

အမ်ိဳးသားအသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာသည္ ၂၀၀၈ေရြးေကာက္ပြဲရလာဒ ္ဆိုုးရြားမႈကိုု 
တုုန္႕ျပန္သည့္အေနျဖင့္ ေပၚေပါက္လာေသာ္လည္း တကယ္တမ္းတြင္ အာဏာရ ညြန္႔ေပါင္းအစိုုးရသည္ 
၂၀၁၃ခုုႏွစ ္ေရြးေကာက္ပြဲတြင ္ထပ္တိုုးေနရာမ်ားအား အတိုုက္အခံအား ေပးလိုုက္ရသည္။ ထိုု႕ေၾကာင္ ့
မဟာဗ်ဴဟာႏွင့္ ရလာဒ္မ်ားသည္ မဲေပးသူျပည္သူလူထုုအား ေဖ်ာင္းျဖရန ္ႀကိဳးပမ္းမႈသည္ က်ရံႈးသြားၿပီး 
ဗဟိုုအစိုုးရသည္ လမ္းေၾကာင္းမွန္ေပၚ ရွိမေနေပ။ 

 

ျပန္လွန္သံုုးသပ္ခ်က္မ်ား 

အခ်ိဳ႕ ေလ့လာသူမ်ားက ေျပာၾကသည္မွာ မေလးရွား အမ်ိဳးသားအသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာမ်ားသည္ 
တိုုင္းျပည္ေရွ႕ဆက္သြားမည့္ အေရးတြင ္အဓိကက်ေသာ ျပႆနာမ်ားအား ေရွာင္လႊဲထားသည္။ GTP ႏွင္ ့ETP 
မ်ားသည္ နည္းပညာ ေျဖရွင္းခ်က္မ်ားသာျဖစ္ၿပီး တိုုင္းျပည္၏ ေနာက္ခ ံႏိုုင္ငံေရး စိ္န္ေခၚမႈမ်ားကိုု 
မေျဖရွင္းထားႏိုုင္ေပဟု ုအာရွေဖာင္ေဒးရွင္း မေလးရွား၏ ယခင ္ဌာေနကိုုယ္စားလွယ္ Anthea Mulakala က 
ေျပာၾကားခဲ့သည္။  

အစိုုးရသည္ အမ်ိဳးသားအသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာတြင္ ႏိုုင္ငံေရး အသြင္ကူးေျပာင္းေရးႏွင္ ့လူမႈေရး 
အသြင္ကူးေျပာင္းေရးဟူသည့္ အစိတ္အပိုုင္းမ်ားကိုု ထပ္မံျဖည့္စြက္ခဲ့ေသာ္လည္း ၄င္းတိုု႕ဦးတည္ခ်က္မ်ားမွာ 
တိုုင္းတာရန္ခက္ခဲေနသည္။ မေလးရွားျပည္သူလူထုုအား ႏိုုင္ငံေရးအရ ရင့္က်က္ၿပီး တာ၀န္ယူသိသည့္ 
မဲေပးျပည္သူမ်ားျဖစ္လာေရး ရည္မွန္းထားေသာ ႏိုုင္ငံေရး အသြင္ကူးေျပာင္းေရး တစိတ္တပိုုင္းအျဖစ္ 
၀န္ႀကီးခ်ဳပ္သည္ လံုုၿခံဳေရးႏွင့္ အေရးေပၚ ဥပေဒကို ုရုုပ္သိမ္းခဲ့သည္။ အဆိုုပါ ဥပေဒမွာ အစိုုးရသည္ ႏိုုင္ငံေတာ ္
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လံုုၿခံဳေရးအတြက္ သံသယရွိသူမ်ားကိုု တရားမစြဲဘဲ ၂ႏွစ္ေထာင္ခ်ခြင့္ရွိေသာ ဥပေဒျဖစ္သည္။ လူအခြင့္အေရး 
လႈပ္ရွားသူမ်ားက အဆိုုပါ ဥပေဒမ်ားသည္ ယခင္က ဆန္႕က်င္သူမ်ားကိုု ထိ္န္းခ်ဳပ္သည့္ ဥပေဒမ်ားဟု ု
စြပ္စြဲခဲ့သည္။ 

အမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ ္စတင္ခဲ့ေသာ္လည္း အစိုုးရ၏ အတိုုက္အခံ ႏိုုင္ငံေရးသမားမ်ားကိုု 
ဆက္ဆံပံုုအား လူအခြင့္အေရး အဖြဲ႕မ်ားမ ွေ၀ဖန္ခဲ့ၾကသည္။ အတိုုက္အခံ ေခါင္းေဆာင ္Anwar Ibrahim သည္ 
၁၉ ၉ ၈ ခုုႏွစ္တြင ္ဓမၼတာႏငွ္ ့ဆန္႕က်င္ၿပီး ကာမဆက္ယွက္မႈျဖင့္ တရားစြဲခံရၿပီး ၂၀၁၀တြင ္တစ္ႀကိမ္ 
၂၀၁၁တြင္တစ္ႀကိမ္ အျပစ္ေပးခံရသည္။ 

ထိုု႔အျပင္ အဂတိလိုုက္စားမႈသည္လည္း အဓိက ျပႆနာႀကီးျဖစ္ေနၿပီး အတိုုက္အခံမ်ားက ေထာက္ျပသည္မွာ 
အစိုုးရ၏ အဂတိလိုုက္စားမႈ တိုုက္ဖ်က္ေရးသည္ ငါးႀကီးေနာက္လိုုက္သည့္အတြက္ က်ရံႈးေနသည္ဟုု 
ေထာက္ျပခဲ့သည္။ ၂၀၁၃-၁၄တြင ္ပိုု႕ေဆာင္ေရး ၀န္ႀကီး၂ပါးသည္ တိုုင္းျပည္၏ အႀကီးဆံုုး ဆိပ္ကမ္းႏွင္ ့
ပတ္သက္သည့္ မေကာင္းသတင္းေၾကာင့္ တရားစြဲခံရသည္။ ကုုန္သြယ္လြတ္လပ္ခြင့္ဇုုန ္
ကုုန္က်စရိတ္သည္လည္း ေဒၚလာ တစ္ဘီလီယန္ထက္ပိုုကုုန္က်ၿပီး အတိုုက္အခံမ်ားအား အံ့အားသင့္ေစသည္။ 

လူမႈေရး အသြင္ကူးေျပာင္းေရး အစီအစဥ္သည္ ညီညြတ္ၿပီး အားလံုုးပါ၀င္သည့္ လူအဖြဲ႕အစည္း 
တည္ေဆာက္ရန္အတြက္ တစ္ခုုတည္းေသာ မေလးရွား 1Malaysia ရည္ရြယ္ခ်က္ျဖင့္ ေဆာင္ရြက္ခဲ့ေသာ္လည္း 
ဘူမိပူၾတာမဟုုတ္သူမ်ားအား မတူညီသည့္ ဆက္ဆံမႈမ်ားေၾကာင့္ ျပႆနာျဖစ္ေစသည။္ အာဏာရ 
ညႊန္ေပါင္းအဖြဲ႕အတြက ္အဆိုုပါ ျပႆနာမ်ားအား ကိုုင္တြယ္ရာတြင ္ႏိုုင္ငံေရးအရ ျမင္သာမႈမရွိေပ။ 
စီးပြားေရးေမာ္ဒယ္အသစ္သည္ Mulakala သတ္မွတ္သည့္ အေလ ွ်ာ့မေပးဘဲ စနစ္တက်ျဖစ္ေနသည့္ 
အခက္အခဲမ်ားကိုု ေက်ာ္လႊားရန္ အႀကံျပဳခ်က္မ်ား ေပးထားေသာ္လည္း အစိုုးရသည္ 
ေမာ္ဒယ္၏အႀကံျပဳခ်က္မ်ားကိုု လိုုက္နာျခင္းမရွိဟုု ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

GTP သည္ လူဦးေရ၏ ေအာက္ဆံုုး ၄၀% အား စီးပြားေရးအရ ကူညီေပးရန္ အားထုုတ္ၿပီး မညီမ ွ်မႈမ်ားကိုု 
ေျဖရွင္းရန ္ႀကိဳးစားေသာ္လည္း ၄င္းသည္ လူမ်ိဳးေရးႏွင့္ ဘာသာေရးမ်ား ေရာယွက္ေနသည့္ ဆင္းရဲမြဲေတမႈကို ု
မကိုုင္တြယ္ခဲဟ့ုု Mulakala က ေျပာခဲ့သည္။ 

ႏိုုင္ငံေရးႏွင္ ့လူမႈေရး အစီအစဥ္မ်ားသည္ ေဆြးေႏြးတိုုင္ပင္ျခင္းႏွင္ ့အာဏာရွင္ေခါင္းေဆာင္ပိုုင္း 
စီမံကိန္းဆြဲရာတြင ္တင္းမာမႈမ်ား ရွိေနသည္။ အစိုုးရမ်ားသည္ မဟာဗ်ဴဟာ စီမံကိန္းမ်ားအား အားလံုုးပါ၀င္ၿပီး 
ေဆြးေႏြးညွိႏိႈင္းလိုုေသာ္လည္း ၄င္းသည္ ျဖစ္စဥ္ကို ုေႏွာင့္ေႏွးေစသည္။ မေလးအစိုုးရသည္ ႏိုုင္ငံတြင္း 
ေရာေထြေနသည္ ့လူမႈအသိုုက္အ၀န္းမွအုုပ္စုုအသီးသီး၏ ကိုုယ္စားလွယ္မ်ားႏွင့္ လုုပ္ကိုုင္ရန ္
ႀကိဳးစားေသာ္လည္း ေနာက္ခ ံႏိုုင္ငံေရးႏွင္ ့လူမႈေရးကန္႕သတ္ေဘာင္မ်ားေၾကာင့္ ေအာင္ျမင္မႈ ရရန ္
ခက္ခဲပါသည္။ 

အဆိုုပါ တားဆီးမႈမ်ားတြင္ အျပဳသေဘာႏွင့္ အႏႈတ္သေဘာေဆာင္သည့္ ေျဖရွင္းခ်က္မ်ား ရွိသည္။ 
ေ၀ဖန္သူမ်ားက အမ်ိဳးသား အသြင္ကူးေျပာင္းေရး မဟာဗ်ဴဟာ၏ ႀကီးမားမႈကိုုေ၀ဖန္ၾကၿပီး အစိုုးရႏွင္ ့
Pemanduမ ွေစာင့္ၾကည့္သည္ ့ စီးပြားေရး ရည္မွန္းခ်က္မ်ားမွာ က်ဥ္းေျမာင္းၿပီး နည္းပညာဆန္သည္။ delivery 
unitသည္ အဆိုုပါ လုုပ္ငန္းမ်ား အေကာင္အထည္ေဖာ္ရာတြင္ အသံုုး၀င္သည္။  (Pemandu သည္ 
တန္ဇန္နီးယား၊ ေတာင္အာဖရိကႏွင္ ့အျခားႏိုုင္ငံမ်ားတြင ္အလားတူ ယူနစ္မ်ား တည္ေထာင္ရာတြင္ 
ေမာ္ဒယ္ျဖစ္လာခဲ့သည္။ သိုု႕ေသာ ္ရည္မွန္းခ်က္မ်ားမွာ က်ယ္ျပန္႕သည့္ လူမႈေရးႏွင္ ့ႏိုုင္ငံေရးျပႆနာမ်ားကို ု
မေျဖရွင္းႏိုုင္ေပ။  

အေကာင္းဘက္တြင္လည္း ရည္မွန္းခ်က္မ်ားသည္ ကန္႕သတ္ထားေသာေၾကာင့္ ၀န္ႀကီးခ်ဳပ္က ဦးေဆာင္ၿပီး 
မေလးရွားသည္ မဟာဗ်ဴဟာကိုု လ်င္ျမန္စြာ အေကာင္အထည္ေဖာ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ ေအာင္ျမင္ႏိုုင္သည့္ 
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ရည္မွန္းခ်က္မ်ားႏွင့္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး ယႏၱရားမ်ားကိုု ခ်မွတ္ႏိုုင္ခဲ့သည္။ ထိုု႕အျပင ္၀န္ႀကီးခ်ဳပ္အား 
ေထာက္ခံသူမ်ားက Najib Razak ၏ အစီအစဥ္သည္ ပိုုမိုုက်ယ္ျပန္႕သည့္ အသြင္ကူးေျပာင္းေရးကိုု 
ဦးတည္ႏိုုင္ၿပီး ႏိုုင္ငံေရးႏွင္ ့လူမႈေရးအသြင္ကူးေျပာင္းမႈမ်ားအတြက္ အစိုုးရႏွင္ ့စီးပြားေရး 
အသြင္ကူးေျပာင္းျခင္းကိုု ေအာက္ခံစတင္ေပးခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ အားေကာင္းသည့္ ေခါင္းေဆာင္မႈ ကိုု 
ဆန္႕က်င္ၿပီး သေဘာတူညီခ်က္ရရွိေရးႏွင့္ ပတ္သက္ၿပီး Idris က ေျပာသည္မွာ လူေတြကိုု ဦးစားေပးႏိုုင္တယ္။ 
ေဆြးေႏြးႏိုုင္တယ္။ ဒါေပမယ္ ့ေနာက္ဆံုုးတစ္ေန႕မွာ ေခါင္းေဆာင္ကဘဲ ၾကည့္။ 
ဒီလမ္းေၾကာင္းအတိုုင္းသြားရမယ္လိုု႕ ေျပာဖိုု႕လိုုတယ္ဟုု ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 
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ေအာင္ျမင္ေသာ လူ႔အဖြဲ႔အစည္းမ်ားအတြက္ တီထြင္ဆန္းသစ္မႈမ်ား  (Innovations For Successful Societies-
ISS) အစီအစဥ္က ၿဖစ္ရပ္နမူနာ ေလ့လာထားမႈမ်ားႏွင့္ အျခားထုတ္ေ၀မႈမ်ားကို 
သတ္မွတ္လမ္းညႊန္ခ်က္မ်ားႏွင့္ညီေသာ ေအာက္္ေဖာ္ျပပါအသံုးျပဳမႈအတြက္ ကုန္က်စရိတ္မရွိေစဘဲ 
ရရွိႏိုငပ္ါသည္။ ISS အခ်က္အလက္သိုမွီးရာ website ကိုစိတ္ကူးအႀကံဥာဏ္မ်ား၏ ဘဏ္တစ္ခုအျဖစ္ 
အသံုးျပဳရန္ ရည္ရြယ္ၿပီး၊ မတူညီေသာ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး နည္းဗ်ဴဟာမ်ား၏ အားနည္းခ်က္၊ 
အားသာခ်က္မ်ားကိုလက္ေတြ႔က်င့္သံုးေနသူမ်ားႏွင့္ ပညာသင္ဆုရေက်ာင္းသား မ်ားက သံုးသပ္ႏိုင္ရန္ႏွင္ ့
ဆက္စပ္စဥ္းစားရမည့္အေၾကာင္းအရာမ်ား၏ အက်ိဳးသက္ေရာက္မႈမ်ားကို ခ်ိန္ဆႏိုင္္ရန္ ္ျဖစ္ပါသည္။ 
ျဖည့္စြက္လိုေသာေခါင္းစဥ္မ်ားႏွင့္ စဥ္းစားရန္ေမးခြန္းမ်ား၊ ျပင္ဆင္ခ်က္မ်ား၊ ၿဖစ္ရပ္နမူနာ ေလ့လာ ခ်က္မ်ားကို 
မည္သို႔အသံုးျပဳလ်က္ရွိသည္ စသည့္ စာဖတ္သူ၏ တုန္႔ျပန္မႈမ်ားကို ISS က ႀကိဳဆိုပါသည္။ 
iss@princeton.edu.  

အသံုးျပဳရန္သတ္မွတ္ခ်က္မ်ား 
  ISS၏ websiteမ ွမည္သည့္စာရြက္စာတမ္းကိုမဆို လက္ခံရယူျခင္းမျပဳမီ၊ 
အသံုးျပဳမည့္သူမ်ားသည္ ထိုစာရြက္စာတမ္းမ်ားရရွိႏိုုင္ေစရန ္သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားကိုဖတ္႐ႈ၍ 
သေဘာတူလက္ခံရမည္ျဖစ္သည္။ သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားတြင္ www.princeton.edu/successfulsocieties ႏွင္ ့
Princeton တကၠသိုလ္မွ ရရွိႏိုင္သည့္ သတင္းအခ်က္မ်ားကိုအသံုးျပဳလုိသည့္ မည္သူမဆိုႏွင့္ Princeton 
တကၠသိုလ္အၾကားတြင္ ဥပေဒဆိုင္ရာ သေဘာတူညီခ်က္တစ္ခုပါ၀င္ပါသည္။  
 ဤသတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကိုလႊဲေျပာင္းလက္ခံရယူျခင္း သို႔မဟုတ္ အသံုးခ်ျခင္းျပဳလုပ္ရာတြင ္
အသံုးျပဳသူမ်ားအေနျဖင့္- 
 (က) website မ ွလႊဲေျပာင္းလက္ခံရယူထားသည့္ စာရြက္စာတမ္းကို အေမရိကန္ႏိုင္ငံမူပိုင ္

ခြင့္ဥပေဒ (Title 17, United State Code) ျဖင္ ့ကာကြယ္ထားေၾကာင္းသိရွိၾကပါသည္။  
 ( ခ ) ၎စာရြက္စာတမ္းမ်ားကိုပညာေရးႏွင့္ သက္ဆိုင္ေသာ၊ ပညာရွင္ဆန္ေသာ၊ စီးပြားေရး 

မဟုတ္ေသာ ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားအတြက္သာအသံုးျပဳၾကပါမည္။  
 ( ဂ )  ဤသတင္းအခ်က္အလက္မ်ား၏ မည္သည့္အပိုင္းကိုမဆို အျခားတတိယ အဖြဲ႔အစည္း ထံသို႔ 

ေရာင္းခ်ျခင္း၊ လႊဲေျပာင္းျခင္း၊ ခြဲေ၀ျခင္း၊ ခြင့္ျပဳခ်က္ျဖင့ ္ထုတ္ေပးျခင္း၊ ငွားရမ္းျခင္း သို႔မဟုတ္ 
အသိေပးျခင္းတို႔ ျပဳလုပ္မည္မဟုတ္ပါ။ (တတိယအဖြဲ႔အစည္း၏ website တြင ္
ျပန္လည္ထုတ္ေ၀ျခင္း သို႔မဟုတ္ ျပသျခင္းျပဳလုိလွ်င္ Princeton တကၠသိုလ္၏ ISS 
အစီအစဥ ္သို႔မဟုတ္ စာၾကည့္တိုက္ထံမွ တိက်ျပတ္သားေသာ၊ စာျဖင့္ေရးသားထား ေသာ၊ 
ခြင့္ျပဳခ်က္ လိုအပ္မည္ျဖစ္သည္)  

 (ဃ) ဤစုေဆာင္းထားသည့္ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား ေပါင္းစပ္ပါ၀င္သည့္ သို႔မဟုတ္ 
မွီျငမ္းထားသည့္ ထုတ္ေ၀မႈမ်ား၊ တင္ျပခ်က္မ်ား သို႔မဟုတ္ အျခားဆက္သြယ္ လုပ္ေဆာင္မႈ 
မ်ားအားလံုးတြင္ ထုိသတင္းအခ်က္အလက္မ်ားမွာ ISS website မ ွရရွိေၾကာင္းကို 
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အသိအမွတ္ျပဳေဖာ္ျပပါမည္။ အႀကံျပဳလုိသည့္ ကိုးကားေဖာ္ျပခ်က္ ပံုစံမွာ 
ေအာက္ပါအတိုင္းျဖစ္ ပါသည္- 
[စာေရးသူ (ေဖာ္ျပထားလွ်င္)], [ေခါင္းစဥ]္,Innovations For Successful Societies, 
Princeton University, http://princeto.edu/successfulsocieties မ ွရရွိသည္။ [website 
မ ွရရွိသည့္ေန႔]  

 ( င ) ကိစၥရပ္အလိုက္ ေလ့လာခ်က္တြင္ အသံုးျပဳထားသည့္ ကိုးကားခ်က္မ်ားသည္ ေတြ႔ဆံုေမးျမန္း 
ခံရသူ၏ ပုဂၢိဳလ္ေရးဆိုင္ရာအျမင္႐ႈေထာင့္ျဖစ္ေၾကာင္းသိရွိၾကပါသည္။ စုေဆာင္း ထားသည့္ 
သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား၏ တိက်မွန္ကန္မႈအတြက္ ႀကိဳးပမ္း ထားေသာ္လည္း Princeton 
University သည္ online မ ွရရွိသည့္ မည္သည့္သတင္းအခ်က္မ်ားအတြက္မဆို 
တိက်မွန္ကန္္မႈ၊ ျပည့္စံုမႈ၊ အခ်ိန္မီမႈ သို႔မဟုတ္ အျခား၀ိေသသ လကၡဏာမ်ားအတြက္ 
အာမခံမည္မဟုတ္ပါ။  

 ( စ ) အခ်က္အလက္စုေဆာင္းသိုမွီးသည့္ ပံုစံႏွင္/့ သို႔မဟုတ္ အေၾကာင္းအရာႏွင့္ website ကို 
ျပင္ဆင္မည္၊ ေနာက္ဆံုးအေျခအေနႏွင့္ ကိုက္ညီေအာင္ျပဳလုပ္မည္ သို႔ုမဟုတ္ အခ်ိန္ 
ကာလအလိုက္ မြမ္းမံမည္ကိုသိရွိၾကပါသည္။  

 (ဆ) အခ်က္အလက္မ်ားသိုမွီးထားရွိမႈကိုရယူရန္ႏွင့္ အသံုးျပဳရန္မွာမိမိတို႔၏ ကိုယ္ပိုင္ 
စြန္႔စားမႈျဖစ္ေၾကာင္းလက္ခံပါသည္။ သိုမီွးထားမႈမွ အခ်က္အလက္မ်ားကိုအသံုးျပဳျခင္းမ ွ
ေပၚေပါက္လာသည့္ မည္သည့္ဆံုး႐ံႈးမႈမ်ား သို႔မဟုတ္ ပ်က္စီးမႈမ်ားအတြက္မဆိုPrinceton 
University တြင ္တာ၀န္ရွိေစမည္မဟုတ္ပါ။ သိုမီွးထာမႈစနစ္၏ လုပ္ေဆာင္ 
ခ်က္ႏွင့္ပတ္သက္ေသာမည္သည့္မွားယြင္းမႈ သို႔မဟုတ္ ေပ်ာက္ဆံုးမႈအတြက္မဆို Princeton 
University က တာ၀န္မရွိပါ။  

 

 
 ISS သည္ Princeton University ၏ Woodrow Wilson ျပည္သူ႔ေရးရာႏွင္ ့
ႏုိင္ငံတကာေရးရာေက်ာင္းႏွင္ ့Bobst Center for Peace & Justice တို႔ ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္သည့္ အစီအစဥ ္
တစ္ခုျဖစ္ပါသည္။ Woodrow Wilson ေက်ာင္းသည္ ျပည္သူ႔၀န္ထမ္းအလုပ္မ်ားအတြက္ ေက်ာင္းသားမ်ားကို 
ျပငဆ္င္ေပးၿပီး မ၀ူါဒပုိင္းႏွင္ ့အုပ္ခ်ဳပ္မႈပိုင္းတြင ္ပညာရပ္ပိုင္း သုေတသနလုပ္ငန္းမ်ားကိုပံ့ပိုးေပးပါသည္။ 
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင္ ့မွ်တမႈအတြက္ Bobst Center ၏ ရည္မွန္းခ်က္မွာ ႏိုင္ငံမ်ားအတြင္းႏွင္ ့နယ္ျခားတစ္ေလွ်ာက္ 
လံုးတြင္ တိုင္းရင္းသားဓေလ့ထံုးစံႏွင့္ ဘာသာေရးယံုၾကည္မႈ မ်ားအတြက္ ႏွစ္ဖက္နားလည္မႈႏွင္ ့ေလးစားမႈမွ 
တဆင့္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့ ္တရားမွ်တမႈဆိုင္ရာ အေၾကာင္းတရားမ်ား တိုးပြားလာေစရန္ျဖစ္ပါသည္။  
 


